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2لزوم اجرای غربالگری شنوایی در مازندران
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تست های مختلفی در جهت تست غربالگری 
شــنوایی نوزادان از جمله تست OAE، تست 
ABR و ASSR انجام می شود تا در صورت 
وجود کم شنوایی در نوزادان با تجویز سمعک 

این مسئله برطرف شود.
در ســال های اول زندگی، شــنوایی نقش 
مهمی در رشــد اجتماعی، عاطفی و شناختی 
کودک دارد. به شکلی که اگر کم شنوایی خفیف 
و یا خیلی کم باشد، رشد گفتار و زبان کودک 

تحت تاثیر قرار می گیرد.
به طور معمول کم شنوایی تا سه ماهگی قابل 
تشخیص اســت و به همین خاطر می توان بر 

مشکلات پیش آمده غلبه نمود.
  به گزارش نقش قلم، به نقل از روابط عمومی 
اداره کل بهزیستی مازندران، فریبا بریمانی، با 
اشاره به شعار امســال هفته ناشنوایان دوم تا 
هشتم مهرماه، با عنوان “نقش آفرینی ناشنوایان 
با پذیرش اجتماعی “ اظهار کرد: در حال حاضر 
۸ هزار و ۳۳۹ ناشــنوا و کم شــنوا زیر پوشش 

بهزیستی مازندران هستند. 
وی افزود: به لحاظ شدت معلولیت، یک هزار 
و۸۴ نفر دارای اختلالات خفیف ،۲هزار و ۶۳۹ 
نفر متوسط، ۲هزار و ۹۴۸ نفر دارای معلولیت 
شدید و یک هزار و ۶۶۸ نفر نیز دارای ناشنوائی 

خیلی شدید هستند.
مدیرکل بهزیستی مازندران با بیان اینکه از 
بدو تولد تا ۶ ماهگی بهترین زمان برای تشخیص 
ناشنوایی یا کم شنوایی در نوزادان است، گفت: 
طبق مطالعات متعــدد در صورتی که کودک 
دارای افت شنوایی پیش از ۳ ماهگی تشخیص 
داده شــود و قبل از ســن ۶ ماهگی از وسیله 
تقویت کننده صوتی و برنامه های توانبخشــی 
مناسب بهره مند گردد، می تواند به مهارت های 
گفتاری و زبان قابل مقایسه با کودکان طبیعی 

دست پیدا کند.
وی غربالگری شــنوایی نوزادان و کودکان، 

تشخیص بهنگام و ارجاع به موقع، توانبخشی 
گفتاری و شنیداری در مراکز خانواده و کودک 
مبتلا بــه اختلالات شــنوایی، ارائه تجهیزات 
توانبخشی، پرداخت کمک هزینه کاشت حلزون 
شنوایی، تعمیر و تعویض قطعات پروتز کاشت را 
از جمله خدمات ارائه شده بهزیستی مازندران به 

ناشنوایان زیر پوشش استان عنوان کرد. 
مدیرکل بهزیستی استان با اشاره به پرداخت 
هزینه کاشــت حلــزون برای کــودکان دچار 
اختلال شــنوایی به خانواده هــای نیازمند زیر 
پوشش بهزیستی مازندران، گفت: هیچ یک از 
کودکان مازندرانی دارای اختلالات ناشــنوایی 

و کم شنوایی خانواده های نیازمند، پشت نوبت 
برای کاشت حلزون قرار نمی گیرند و اداره کل 
بهزیستی استان کمک هزینه درمان این افراد را 

پرداخت خواهد کرد.
این مسئول با بیان اینکه در سال های اخیر با 
همراهی سازمان بهزیستی کشور اقدامات خوبی 
انجام شده است، بیان کرد: از خانواده ناشنوایان 
در استان، بازیکنان ملی پوش در تیم های ورزشی 
مختلف داریم، در بخش های مختلف هنری و 
ورزشی افراد توانمندی هستند که جا دارد که از 
تلاش های کانون ناشنوایان استان مازندران که 

چندین شعبه در مازندران دارد قدردانی کنیم.

       گزارش  اختصاصی


مدیرکل بهزیستی مازندران 
بــر لزوم اجــرای کامــل طرح 
غربالگری شنوایی در استان 
تاکیــد کرد و گفــت: طی یک 
ســال گذشــته، بیش از 26 
هزار نــوزاد و شــیرخوار در 
۳1 مرکز، غربالگری شنوایی 
شدند که همسو با اجرای این 
طرح، 66 نوزاد دارای اختلال 
شــنوایی شناســایی شــدند 
کــه از این تعــداد 2۵ نوزاد 
سمعک دریافت کردند و 41 
نوزاد نیز برای اقدامات طبی 
و جراحــی به مراکــز درمانی 

معرفی شدند.

آگهی

بی حجابی مجازی، 
چالش دینی و فرهنگی

بحران بی حجابــی در فضای مجازی که مدت 
زیادی نیســت خود را به عنوان یک چالش دینی 
و فرهنگی نشان داده است، کمتر از یک دهه، پس 
از شکل گیری اولین شــبکه های اجتماعی بروز 
یافته اســت. در این مطالعه تلاش بر این است که 
به تاثیرات فضای مجازی بر گرایش زنان به پدیده 

بدحجابی وبی حجابی پرداخته شود.
 نتایج تحقیق حاکی از آن اســت که با ورود و 
فراگیری فضای مجازی و شبکه های اجتماعی در 
کشــور، چالش ها در حوزه مسائل ارزشی از جمله 
حجاب و عفاف به شکلی تساعدی رشد یافته است. 
فضای مجازی رها شده و وادادگی وزارت ارتباطات 
به  عنوان متولی این فضا موجب شده است تا امروز 
بدحجابــی و حتی بی حجابی مجــازی به یکی از 

چالش های جدی تبدیل شود.
 فضای مجازی افسارگسیخته کنونی و حضور 
کمرنگ تر افراد مــروج ارزش هایی همچون عفاف 
و حجاب در این فضا موجب شــده است تا فضای 
مجازی به محفلی برای شبهه سازی و تغییر نگاه و 
باور های جوانان تبدیل شود و از این رهگذر برخی 

سوء استفاده ها هم در این فضا اتفاق می افتد.
 دام هایی همچون قاچاق زنان و دختران ایرانی 
از طریق کشاندن آن ها به وادی مدلینگ در شبکه 
اجتماعی اینستاگرام واقعیت تلخی است که طی این 
سال ها در کشور اتفاق افتاده است. از نگاه بسیاری 
از جامعه شناســان و روانشناســان زنان و دختران 
بدحجاب به نوعی آســیب دیــده اجتماعی تلقی 
می شــوند و در واقع نهاد ها و دستگاه هایی باید در 
این مسیر محاکمه شوند که به  واسطه کم کاری و 
کوتاهی شان شاهد بروز ابتذال در فضای مجازی و 
تسری این ابتذال مجازی به فضای حقیقی هستیم.

 به بیــان دیگر شــاید از فضای مجــازی رها 
شــده امروز نتــوان انتظاری جز آنچه شــاهد آن 
هستیم داشــت و وقتی نهاد های مسئول در حوزه 
فرهنگ ســازی، آموزش و ترویج فرهنگ عفاف و 
حجاب تاکنون عملکرد قابل ملاحظه ای نداشته اند 
و قوانین و مصوبات مرتبط با حوزه عفاف و حجاب 

بدون آنکه اجرایی شود، همچنان خاک می خورد.
 در این میان شــاید بهترین راهکار تسریع در 
راه اندازی شبکه ملی اطلاعات باشد. اگرچه به نظر 
می رسد حضور و فعالیت بیشتر اقشار مذهبی جامعه 
برای پاسخگویی به شبهات و تبلیغ سبک زندگی 
ایرانی اســلامی هم می تواند بــرای مواجهه با این 

چالش ها مؤثر واقع شود.
 انحرافات اجتماعی از جمله معضلات عمده ای 
است که اکثر جوامع جهانی با آن روبه رو هستند، 
زیرا شبکه های اجتماعی در ذات خود فرهنگ نوینی 
را تئوریزه می کنند که منافات با ارزش های بومی و 
منطقه ای دارد و به نوعی این شبکه ها افکار جهانی و 
سبک زندگی اجتماعات مختلف انسانی را همگن و 
یکنواخت می کنند که در این راستا ما شاهد کمرنگ 
شدن کلیه سنت های پذیرفته شده در اکثر مناطق 
جهان خواهیم بود و در این روند، جامعه ما نیز از آن 

بی تاثیر نخواهد بود.
 با نگاهی گذرا به سطح جامعه می توان دریافت 
نمای بیرونی وضعیت حجاب و عفاف چند ســالی 
می شود که چندان شرایط خوب و مناسبی را تجربه 
نمی کند، به عبارت دقیق تر وضعیت حجاب و عفاف 
چه در ارتباط با زنان و چه در ارتباط با مردان روندی 

نزولی و ناخوشایند را طی می کند.
 مهمترین آسیب ها و تهدیداتی که فضای مجازی 
جامعه و به ویژه جوانان ما را تهدید می کند، می توان 
به موارد زیر اشاره کرد: ترویج فرهنگ بد پوششی 
در بین جامعه بویژه جوانان، برقراری روابط نامناسب 
اخلاقی بین دختر و پسر، ترویج بی بندوباری، عادی 
سازی خیانت، افزایش روسپیگری اینترنتی، ایجاد 
مزاحمــت و هرزه نگاری، ترویــج ادیان، مکاتب و 
عرفان های انحرافی، به نمایش گذاشتن بخش هایی 
از بدن در ازای دریافت شــارژ از دیگر آثار سوء این 

شبکه های می باشد.
 این در حالی اســت که حجاب و عفاف یکی از 
حوزه هایی است که در ظاهر بیشترین توجه را به 
سمت خود معطوف داشــته است و حتی قوانین 
متعــدد و مصوبات عالی ترین مراجــع قانونگذار و 
سیاستگذار کشور همچون مجلس شورای اسلامی و 
شورای عالی انقلاب فرهنگی را هم با خود به همراه 

دارد.
 با این وجود، آنچه از سطح جامعه قابل مشاهده 
است نشان می دهد در این زمینه کارنامه و عملکرد 
قابل قبولی را از سوی مسئولان فرهنگی جامعه و 

دولت ها نداشته ایم.

مطالعه موردی، سرهنگ سید جعفر 
ساداتی و همکاران

        یادداشت

فرماندار شهرستان سوادکوه با اظهار این که بیشتر 
فعالیت های معدنی در خطیر کوه بی رویه و خارج از 
ضوابط و مقررات منابع طبیعی و محیط زیست است، 
گفت: این امر سبب شد تا روستاییان منطقه هر روز 
نسبت به گسترش گرد و غبار و دست اندازی به عرصه 

طبیعی با حضور در محل فرمانداری، متعرض شوند.
 رمضان غلامی   در جلسه شورای معادن مازندران 
افزود: مردم روستاهای منطقه خطیرکوه در حالی که 
به شدت نسبت به فعالیت واحدهای معدنی معترض 
هستند، اما از کمترین خدمات رفاه عمومی به خصوص 

راه آسفالته نیز بی بهره اند.
 وی به مشکلات خاکی و تعریض نبودن راه های 
روستایی منتهی به مسیر های واحد های معدنی اشاره 
کرد و توضیح داد: این واحد ها اصلا به خواسته های 
مردم روســتا توجه نکرده و فقط به فکر منافع خود 

هستند.
 فرماندار شهرستان سوادکوه با اشاره به این که راه 
و شهرســازی در صدور مجوز تعریض جاده به شدت 
مسایل و مقررات منابع طبیعی را سختگیرانه عملیاتی 
می کند که درست هم است، گفت: اما در فعالیت بی 

رویه واحدهای معدنی اصلا نظارت نمی شود.
 غلامی به صدور مجوز جدید بهره برداری از واحد 

معدنی جدید در منطقه آلاشــت اشــاره کرد و بیان 
داشــت: این واحد معدنی که برای تامین مصالح آزاد 
راه جدید قایمشــهر به ســاری به طول ۴۵ کیلومتر 
فعالیت های خود را شروع کرده، به شدت عرصه های 
منابع طبیعی را تخریب و مردم روستاهای اطراف نیز 

مخالف هستند.
 وی تنش های اجتماعی ناشی از فعالیت این واحد 
معدنی را بســیار جدی دانست و گفت: این درحالی 
است که بسیاری از مصالح معدنی واحد های درحال 

کار، انباشته شده برای عرضه وجود دارد.
 وی ادامه داد: از طرفی طبق بررسی های صورت 
گرفته، مصالح معدنی جدید برای آزاد راه قایمشــهر 

ساری نیز از کیفیت مناسبی برخوردار نیست.
 برداشت غیر اصولی، تجاوز به عرصه های با پوشش 
درخت و بوته های گیاهی، تخریب محیط زیستگاهی 
حیوانات و پرندگان، تجاوز به حریم رودخانه ها، ایجاد 
شــن چاله و کانون ریزگرد، نشانه های فعالیت های 
شــدید و بدون نظارت معادن شن و ماسه در منطقه 

خطیرکوه سوادکوه است.
 واحدهای تولید شن و ماسه واریزه کوهی منطقه 
خطیــر کوه نه تنها فاقد تجهیزات تولیدی که بتواند 
پســاب و گل و لای حاصل از شســت و شوی مواد 
معدنی را بازیافت کند، هستند بلکه امکانات آنان در 

بستر رودخانه و حریم استقرار دارد.

 طبق آمار رسمی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
مازندران نیاز ســالانه استان به شــن و ماسه حدود 

۱۶میلیون تن است.
 صدور مجوز فعالیت های واحدهای معدنی برای 
حقوق دولتی در مازندران اصلا توجیه اقتصادی ندارد

 ربیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی مازندران در 
این جلســه با ذکر این نکته که خام فروشی تولیدات 
معدنی در اســتان از مشــکلات جدی استان است، 
گفت: این که پارســال از محل دریافت حقوق دولتی 
بهره برداری از واحد هــای معدنی فقط حدود ۵۰۰ 
میلیارد ریال پرداخت شــود، به نسبت بسیار اندک و 

ناچیز است.
 فرج الله فتح الله پور با بیان این که از ۲۶۲ معدن 
استان، ۱۱۲ واحد معدنی استان غیر فعال است، افزود: 
خسارت زیســت محیطی و منابع طبیعی از فعالیت 

واحدهای معدنی در استان بسیار زیاد است.
 هشدار خطر ایجاد کانون ریزگردها در ۲ منطقه 

دره هراز و خطیرکوه مازندران
 معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار مازندران 
نسبت به فعالیت های غیر اصولی و برداشت های بی 
رویه از معادن شن و ماسه رودخانه ای و کوهی و خطر 
ایجاد کانون ریزگردها در دره هراز و خطیرکوه هشدار 

داد.
 احمد توکلی با اظهار این که امســال ۲ بار جلسه 
اضطراری بدی هوا در مازندران تشــکیل شده است، 
افزود : بنابراین فعالیت های معدنی در مناطق مختلف 
اســتان که عامل افزایش گرد و خاک در استان شده 

است، باید بیش از پیش نظارت شود.
 وی ادامه داد: اگر نتوانیم فعالیت ها معادن شن و 
ماسه را مدیریت کنیم، به طور یقین در آینده نزدیک، 

این مناطق به کانون ریزگردها تبدیل می شود.
 معاون استاندار مازندران به اهمیت مشارکت واحد 
های معدنی در توسعه رفاه اجتماعی روستاهای منطقه 
فعالیت واحدهای معدنی مازندران اشاره کرد و گفت: 
انتظار داریم، حداقل این واحدهای معدنی در تعریض 
و آسفالت راه های روستایی مشارکت بیشتری داشته 

باشند.
 بر اساس آمار ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان مازندران ۴۳ واحد معدنی در زمینه برداشت 
شن و ماسه در مسیر جاده هراز آمل فعال هستند و به 
طور متوسط بیش از ۶۰ درصد شن و ماسه تولیدی 
ومصرفی استان در این شهرستان تولید و تامین می 

شود. 

فرماندار سوادکوه از فعالیت های بی رویه واحدهای معدنی در منطقه خطیر کوه انتقاد کرد 

لزوم اجرای غربالگری شنوایی در مازندران

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
۱۳9۰/۰9/۲۰  و برابر برابر رأی شماره سند رسمی مصوب ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۴۰۰۱۷۴۳ 
- ۱۴۰۲/۰۴/۲۷ هیــأت مســتقر در واحــد ثبتی جویبار به کلاســه پرونده شــماره 
۱۴۰۲۱۱۴۴۱۰۰۱۴۰۰۰۱۴۰ مــاده یک قانون مذکــور تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی محمد رودبار مشک آبادی فرزند ذات اله نسبت به شش دانگ یک قطعه 
زمین با بنای احداثی در آن بمســاحت ۲۲۷/۶۰ مترمربع واقع در جویبار- خیابان امام 
-کوچه سینما - بن بست سید قسمتی از پلاک ۲9۴۸ فرعی از ۱۰ اصلی بخش هفت 
ثبت جویبار خریداری از حمید یزدانی چراتی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 
۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ 
آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و 
کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع 
ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نماید در غیر اینصورت 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نمی باشد. م الف ۱۵۶۷۱۴۱
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۲۶

تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۷/9
سقا  قاسمی - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جویبار 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای و 
برابر رأی شماره ۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۴۰۰۲۰۶۸ - ۱۴۰۲/۰۵/۳۱ هیأت مستقر در واحد ثبتی 
جویبار به کلاسه پرونده شماره ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۰۰۱۴۰۰۰۱9۱ ماده یک قانون مذکور، 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی حمید جمشیدی راد فرزند اسماعیل نسبت به 
شش دانگ یک قطعه زمین زراعی باغی بمساحت ۶۳۶۱/۶۲ متر مربع واقع در جویبار 
جاده قائمشهر - روبروی روستای کفشگرکلا - جنب جوجه کشی سیمرغ قسمتی 
از پلاک - -فرعی از ۲۲-  اصلی بخش هفت ثبت جویبار خریداری از کیان امید و 
ند چالی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در 
روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند. 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نماید در غیر اینصورت اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد. م 

الف ۱۵۶۷۱۶۰
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۶/۲۶

تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۷/9
سقا قاسمی -  رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان جویبار 

اگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی حوزه شهرستان ساری منطقه یک

برابــر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۰۱۰۰۱۷۰۷ مورخه ۱۴۰۲/۶/۲۷ که در 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه یک ساری تصرفات مالکانه مرتضی 
معصومی کرد خیلی فرزند عبدالرحیم نسبت به شش دانگ یک قطعه زمین 
مشتمل بر انباری به مساحت ۱۶۴/۳۰ متر مربع قسمتی از پلاک ۳۴۵۳ اصلی 
واقع در قریه میانرود قاضی دسته در بخش یک ثبت ساری خریداری از مالک 
رسمی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۵۷۶۱9۲
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۷/9

تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۲/۰۷/۲۴
سید کاظم موسوی بشلی - مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک 

ساری 



همین که یک نفر بگوید: “کافه عمو بایرام”، یاد قلب 
وسط املت می افتم که خبر از قلب مهربان او می دهد. 
از زیر دست نوشــته “الله؛ سَنه توکل” رد می شوم و 
می روم وسط مطبخ که مستعمره اوست. آتش مطبخ 
به راه است. کنج دیوارهای کافه، سنگ های تزئینی 
کار شده، اما باز همان عکس های قدیمی هستند که 

زورشان به این بزک دوزک های امروزی می چربد.
 منتظر عمو بایرام بودم؛ “بایرام” عالیجنابی است در 
کافه داری و در و دیوار کافه اش خیلی واقعی به نظر 
می رســد و می تواند صبح آدم را کمی براق تر کند و 

سماخ بپاشد روی همه غم های الکی هفته.
 منتظر املت و دوغ محلی عمو بایرام بودم و کافه 

خلوت بود که یکباره شلوغ شد.
 همین که گوشه بربری را گرفتم که تندی فلفل 
سبز را از بین ببرم و سینی املت را چرخاندم که قلب 
وسط املت را خوب تر ببینم. یک موج آبی - سبز وارد 
کافه شد؛ چند خانم دوچرخه سوار نیمکت ها را کنار 
زدند و چند نیمکت قرمز را به میزی که برگزیده بودند، 

چسباندند. نشمردم اما به گمانم ۹ نفر می شدند.
 من بین آن خانم ها فقط لیلی نظری را شناختم، 
دســت دادیم و چاق سلامتی کردیم؛ همزمان عمو 
بایرام به یکی از مشتری ها گفت »گولهَ گولهَ« )به زبان 

آذری (
 یک خانم و آقای بــا موهای نمک فلفلی که در 
موازات من نشسته بودند پرسیدند »گولهَ گولهَ یعنی 
چه عمو؟« و عمو بایرام با ته لهجه نمکین و با حلاوت 
رفت توی دســت انداز ادبیات و گفت: مثلا با خنده 
شادی...می توانست به معنای خداحافظ با شادمانی 
هم باشــد. معماری کلمه نشان می داد که برای ابراز 
امیدواری برای کســی که کاری را انجام داده یا قرار 

است انجام بدهد استفاده می شود.
 همین گولهَ گولهَ ی خانم نمک فلفلی و مواجهه 
او با یک کلمه تازه کافی بود که چند ثانیه چشــم از 

لبخندش برندارم.
 به طرف یکی از خانم های دوچرخه ســوار رفتم 
خودم را معرفی کردم و دلیل حضور این گروه ورزشی 
را در بندرانزلی جویا شــدم. نام سرگروه شان “مه لقا 
ظهیرالاســلام” بود و از تصمیم مجموعه رکاب زنان 
فیروزه ای گفت که به مناسبت روز گردشگری از تهران 

حرکت کرده بودند و از بندرانزلی می گذشتند و بنا بود 
تا آستارا به صورت تیمی رکاب بزنند.

 وی متذکر می شود که رکاب زنان این دوره غالبا 
تجربه اول سفر با دوچرخه را دارند و تصریح می کند: 
هدف این رکاب زنی بیشتر آموزشی است تا رکاب زنان 
این دوره را کم کم آماده کنیم و راحت تر کل ایران را 

رکاب بزنند.

 مســئول مجموعه رکاب زنان فیروزه ای، از سفر 
دوچرخه ای خود به بیشتر شهرهای ایران می گوید و 
ادامه می دهد: مناطق طبیعی و بکر، از جذابیت ویژه ای 
برخوردار است؛ همچنین در ایام اربعین به عراق سفر 
کردم و رکاب زدم که خوشبختانه هیچ گونه چالشی 

نداشتم.
 مه لقای دوچرخه ســوار، به همــه بانوان توصیه 
می کند حتما فعالیت ورزشــی داشته باشند و اظهار 

می کند: دوچرخه سواری ورزش خانوادگی محسوب 
می شود و جنبه تفریحی - ورزشی دارد و می تواند در 

برنامه روزانه قرار گیرد.
 وی خاطرنشــان می کند: دوچرخه وسیله خوبی 
برای حمل و نقل در فضای شــهری بوده و امیدوارم 
روزی برســد که فرهنــگ رکاب زدن بــه ویژه در 
شهرهایی مانند تهران که با چالش آلودگی و ترافیک 

مواجه هستند، نهادینه شود.

 خانم مه لقا را بعد از گفت وگو با چند کلمه کوتاهی 
که عصاره  گوله گوله بود بدرقه کردم که پشت میز 
روی نیمکت های قدیمی بایندر بنشیند؛ من هم کافه 
را ترک کردم. تندی فلفل به هیچ قیمتی نمی خواست 
از بین برود و در کنار همه چالش هایی که بندرانزلی 
دارد، کافــه و لبخندهای عمو بایرام مشــتری های 

بیشتری دارد تا صبحانه های غنی شده او. 
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امــروز اگر جملاتی در قالب هــای مختلف دفاع 
مقدس را زیر سوال می برند یکی از دلایل محکمش 
این است که آنها با واژه “جنگ” ما را قضاوت می کنند 
در حالی که ما در مقام “دفاع” وارد شــدیم، نباید با 

مقوله جنگ ارزیابی شویم.
 دفاع مقدس آنچنان در وجود ملت ایران اثرگذار 
بوده که بعد از گذشت سی و اندی سال از پایان جنگ 
هنوز آن طراوت، تازگی و ارادت مردم را به همراه دارد، 
مهمترین مســئله ای که باعث این پایداری در بحث 

دفاع مقدس شده خود دفاع و اهمیت آن است.
 ملتی که دفاع نمی داند حیات ندارد؛ اگرچه جنگ 
ظاهری زشت و هراســناک دارد اما کیمیاگرانی در 
هشت سال دفاع مقدس بودند که صحنه های زیبایی 
آفریدند و”ما رایت الا جمیــلا” را در ذهن ما تداعی 

می کنند.
 این جملات  بخشی از صحبت های آغازین »محمد 
پورمحمود« از فرماندهان هشت سال جنگ تحمیلی 
در گفت و گو با ایسناست که به مناسبت بزرگداشت 
هفته دفــاع مقدس از وی جویای وجوه تمایز هویت 
های دفاعی و هویت های مهاجم شــدیم، پاسخ این 
پرسش قطعا می تواند ریشه بسیاری از قضاوت ها را 
در مورد دفاع ایران علیه عراق اصلاح کند که مشروح 
این گفت و گوی جذاب را در ادامه مشاهده می کنید:

 ما باید ذهن ها را معطوف به این تمایز کنیم که 
با مقوله “جنگ” قضاوت نشویم

 این فرمانده و رزمنده دفاع مقدس در ابتدا ضمن 
بیان وجوه تمایز جنگ با دفاع مقدس به عنوان مسئله 
ای مهم که دارای ویژگی ها وظرافتی خاصی اســت، 
تاکید کرد: ما باید ذهن ها را معطوف به این تمایز کنیم 
که با مقوله جنگ قضاوت نشویم. اگر امروز حملاتی، 
مقالاتی در قالب های مختلف ســخنرانی ها، ادعاها، 
فیلم ها، نمایشــنامه ها و... دفاع مقدس را زیر سوال 
می برند یکی از دلایل محکمش این است که این وجه 

تمایز را نمی دانند.
  پورمحمود همچنین افزود: متاسفانه ما در معرفی 
این وجه تمایز کوتاهی کرده ایم، آنها با واژه جنگ ما 
را قضاوت می کنند در حالی که ما در مقام دفاع وارد 
شدیم و نباید با مقوله جنگ  ارزیابی شویم، بسیاری از 
سوالاتی که پیش می آید منشا همین قضاوت نادرست 

است.
 از منطق ما واژه تسلیم حذف شده است

 وی بــا بیان اینکــه دفاع یک مقولــه فردی و 
اجتماعی اســت، ادامه داد: اگر روانشناسی دفاع را 
مطالعه کنیم متوجه میشویم که ما دارای یک الگوی 
ثابت نیستیم اما دارای الگوی خاصی هستیم که در 
نتیجه آن گســتره هویت دفاعی از احساس فردی تا 

اجتماعی را در بر می گیرد. 
 رزمنده گلســتانی دفاع مقدس در ادامه به چند 
مورد از این وجوه تمایز اشاره کرد و گفت: یک مورد 
از وجوه تمایز هویت دفاعی و مهاجم”انتخاب” است؛ 
انتخاب شرایط غیر از تسلیم، شما در هویت تهاجم 
شرایط انتخاب ندارید اما در دفاع، مردم کشور شرایط 
غیراز تسلیم را پیشه خود قرار می دهند واین را فریاد 
می زنند که ما ملت تسلیم نیستیم که دفاع هشت ساله 

نشان می دهد که ما جزو ملت های تسلیم نیستیم.
 مدافعان ما در دل نبرد اندیشــه می کردند و 

آگاهانه به میدان نبرد می رفتند
 پورمحمود وجه تمایز دیگر را اینگونه تشریح کرد: 
ما در هویت دفاعی آگاهانه وارد میدان نبرد می شویم، 
مدافعان در دل نبرد اندیشه می کردند و آگاهانه پا به 
میدان نبرد می گذاشتند؛ لذا شما وقتی به مصاحبه 
رزمندگان اســلام، فیلم هایی که به انحای مختلف از 
رزمندگان تهیه شده و وصیت نامه ها توجه می کنید 

کاملاً گویای این امر است.
 این جانباز جنگ تحمیلی تصریح کرد: مشــی 
کشــورهای مهاجم حضور آگاهانه و اندیشمندانه در 
میدان نبرد نیســت، مشــی آنها زور، تزویر، دروغ و 

رسیدن به مادیاتی اعم از خاک، اموال مردم است.
 پورمحمود در پاسخ به این پرسش که چرا کشورها 
و ملت های مهاجم متزلزلند؟ پاسخ داد: چون پایگاه 
اصلی آنها بر دروغ بنیان شــده بوده و علاوه بر آن در 
هویت دفاعی ما شاهد حداقل خطا هستیم؛ رزمندگان 
ما به دلیل اینکه آگاهانه پا به میدان نبرد می گذاشتند 

کمترین خطا را مرتکب می شدند.
 وی با بیان اینکه کشــورهای مهاجم گاهی دچار 
محاسبات خطاگونه فاحش می شدند، اضافه کرد: اصلًا 
اصل تهاجم عراق به کشوری مانند ایران ناآگاهانه و 
دور از یک پایگاه اندیشه مدار وحاصل ارزیابی و برآورد 

اشتباه بود.
 نقش فعالانه سطوح مختلف مردم در دفاع

 این مدرس دانشگاه اظهار کرد: در هویت دفاعی، 
دفاع مردمان از اولین ســطح فردی یک ملت  شروع 
می شــود و تا راس آن امتداد پیــدا می کند یعنی از 
کوچکترین فرد تا رهبر آن کشــور دفاع را ضروری 
می دانند و فعالانه در آن حضور پیدا  کرده و مشارکت 

می جویند.
  پورمحمود خاطرنشــان کرد: مردم کشــورهای 
مهاجم  توسط زر و زور در حمله مشارکت می کنند و 
اصولاً اینطور است که بسیار زودتر هم از میدان به در 

شده و خسته می شوند. 

نبرد اندیشه ها با سلاح واژه ها

مه لقای دوچرخه سوار، به همه بانوان توصیه می کند حتما فعالیت ورزشی داشته باشند و ادامه می دهد: دوچرخه سواری ورزش خانوادگی محسوب می شود.

گولَه گولَه مه لقا خانم دوچرخه سوار 

گزارش       خبر

رئیس جهاد کشــاورزی گیلان گفت: برای اینکه 
اراضی کشاورزی هویت پیدا کند، اقدام به صدور سند 
خواهیم کرد و تا پایان سال جاری رفع تداخل به اتمام 

می رسد.
 صالح محمدی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به 
دیدار با رئیس کل دادگســتری استان گیلان درباره 
صدور سند اراضی کشاورزی، اظهار کرد: در راستای 
قول رئیس جمهور به کشاورزان استان گیلان، رفع 
تداخل اراضی کشاورزی جهت صدور سند در دستور 

کار جدی قرار دارد.
 وی نگاه دستگاه قضا در حوزه رفع تداخل اراضی 
کشاورزی استان را بسیار کمک کننده دانست و افزود: 
برای اینکه اراضی کشاورزی هویت پیدا کند، اقدام به 
صدور ســند خواهیم کرد و تا پایان سال جاری رفع 

تداخل به اتمام می رسد.
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی گیلان با بیان اینکه 
کارگروه رفع تداخل در تمام شهرستان ها برگزار می 
شود و مشــاوران در حال انجام کار هستند، تصریح 
کرد: کمیسیون رفع تداخل اراضی کشاورزی استان 
نیز به صورت هفتگی برگزار می شود و کار با آهنگ 

خوبی در حال انجام است.
 محمدی از رفع تداخل ۱۸۱ هزار هکتاری اراضی 
کشاورزی استان با همکاری کارگروه های شهرستانی 
رفــع تداخل خبر داد و اضافه کرد: حفاظت از اراضی 
کشــاورزی گیلان و جلوگیــری از تغییر کاربری با 
حمایت دستگاه قضا ضرورت دارد، زیرا اقتصاد گیلان 

اقتصاد کشاورزی است و این استان باید سبز بماند.

 وی همچنین به افزایش عملکرد بخش کشاورزی 
اســتان در سال زراعی گذشته اشاره کرد و ادامه داد: 
علیرغم محدودیت های آبی، در هیچ محصولی کاهش 

عملکرد نداشتیم.
 رئیس جهاد کشاورزی گیلان از افزایش راندمان 
آب کشاورزی خبر داد و بیان کرد: توسعه کشت دوم 
در دســتور کار جهاد کشاورزی اســتان قرار دارد تا 
بتوانیم در راستای تقویت امنیت غذایی گام برداریم 
و از تولید ۳.۵ میلیون تنی محصولات کشاورزی به ۴ 

تا ۴.۵ میلیون تن برسیم.
 وی بــا بیان اینکه در بخش کشــت دوم، تولید 
علوفه و نشاء مجدد و راتون و کشت گیاهان غده ای 
و ســبزی و صیفی و باقلا)برکت و رشتی( دنبال می 
شــود، گفت: با توجه به اهمیت کشاورزی در استان 
گیلان، خواستار استفاده از ظرفیت نمایندگان مجلس 
برای حل مشکلات کشاورزان و کاهش دغدغه فروش 

محصولات هستیم.

نویســنده و کارگردان مســتند »زنان جبهه 
شمالی« گفت: سعی کردیم که در تولید این مستند 
فضای خُرّم، با طراوت و فعال بانوان پشتیبان را به 
دور از غم به تصویر بکشیم تا برای مخاطب امروز 

هم جذاب باشد.
 بسیار از اهمیت انتقال فرهنگ ایثار و شهادت 
به زبان هنر شنیده ایم، مستند »زنان جبهه شمالی« 
روایتگر زنان پشتیبان دفاع مقدس در شهر رودسر 
است که وقتی جنگ شروع شد مانند همه مناطق 

دیگر کشور با این جریان همراه شدند.
 در بخش هایــی از این مســتند تصاویری از 
فعالیت های سیاسی و فرهنگی همسر حجت الاسلام 
جنیدی، امام جمعه اســبق رودســر به نمایش 
گذاشته می شود که با شروع جنگ، پشتیبانی های 
زیادی را به همراه بانوان آن منطقه، شروع و سال 
۱۳۶۶ با همراهی جمعی از زنان و دختران گیلانی 
و با همکاری جهاد سازندگی، آشپزخانه گردان ۱۴ 

صاحب الزمان را در جبهه راه اندازی می کنند.
 مســتند »زنان جبهه شمالی« به نویسندگی و 
کارگردانی محمد مجیدپور و تهیه کنندگی حمید 
صالحی تولید و پخش شده است. در روزهای پایانی 
هفته دفاع مقدس فرصتی شد تا با این مستندساز 

گیلانی گفت وگو کنیم.
 محمد مجیدپور، نویسنده و کارگردان مستند 
»زنان جبهه شــمالی« در گفت وگو با ایســنا در 
خصوص چگونگی تولید این مســتند اظهار کرد: 
سال ۱۳۹۹ با شیوع کرونا از قم به گیلان برگشتم، 
در همان ایام اطلاع رسانی نشر »کتاب نان سال های 
جنگ« را دیدم که با ناشر کتاب برای خرید کتاب 
تماس گرفتم، ایشان چون از دوستانم در سمنان 
هستند ۵ جلد از این کتاب را به عنوان هدیه برایم 

فرستاد و خواست چهار جلد دیگر را هم به بانوان 
فعال در حوزه دفاع مقدس هدیه بدهم.

 وی افــزود: یک جلد کتــاب را به مادر یکی از 
دوستانم که پایگاهی در رودسر دارند، تقدیم کردم، 
وقتی در مورد موضوع کتاب پرســیدند، توضیح 
مختصری دادم و ایشــان در پاســخ گفت که در 
رودسر هم بانوان فعال در امور پشتیبانی از جبهه 
داشتیم اما شناخته شده نیستند. با راهنمایی های 
ایشــان به حاج خانم جنیدی، مادر چهار شهید 

رسیدم.
 مجیدپور با بیان اینکه تهیه و تولید مســتند 
»زنان جبهه شمالی« ۶ ماه به طول انجامید، گفت: 
در ابتدا هدفم تولید مستند نبود بلکه میخواستم در 
قالب تهیه کتاب باشــد که در حال حاضر مستند 
آن تهیه و تولید شده و کتاب هم در مرحله تدوین 

است.
 این نویسنده گیلانی با اشاره به فراز و نشیب های 
تهیه این مستند بیان کرد: نگاه فرهنگی مدیران 
مهم است و ســازمان های فرهنگی باید شرایطی 
را فراهم کنند، تا از نویسندگان یا هنرمندانی که 

دغدغه مند هستند حمایت شود.
 وی با اشاره به نقش موثر زنان در جبهه و دفاع 
مقدس، گفت: تولیدات متعــددی در حوزه زنان 
داریم اما آثار چندانی از حضور و پشــتیبانی زنان 
در دفــاع مقدس نداریم در حالیکه رمز کار بانوان، 
توجه به جزییات است، مثلا در تهیه این مستند در 
خاطرات بانوان شنیدیم که بعد از پخت مربا برای 
رزمندگان، حتما یک نفر تســت می کرد که مبادا 

توسط منافقین مسموم شده باشد.
 مجیدپور گفت: ســعی کردیم کــه در تولید 
این مســتند فضای خُرّم، با طراوت و فعال بانوان 
پشتیبان را به دور از غم به تصویر بکشیم تا برای 

مخاطب امروز هم جذاب باشد.
 نویســنده و کارگردان مســتند »زنان جبهه 
شــمالی« بیــان کرد: این مســتند تاکنــون در 
جشنواره های »عمار«، »مقاومت« و »ایثار« مورد توجه 
قرار گرفته و حائز مقام شده و از شبکه های مستند، 
یک  و دو پخش شده است، اما در استان اولین بار 
در تالار مرکزی رشــت رونمایی شد و در یکی از 

مساجد رودسر هم اکران عمومی شد. 

رئیس جهاد کشاورزی گیلان:

رفع تداخل اراضی کشاورزی گیلان امسال به اتمام می رسد 

نویسنده و کارگردان:

می خواستم زنان جبهه شمالی را خُرّم و با طراوت به تصویر بکشم 

مدیرکل شــیلات گیلان با بیان اینکه مرکز 
بازسازی ذخایر سیاهکل تنها مرکز تکثیر ماهیان 
ســوف در شمال کشور است، گفت: به همت این 
مرکز در ســال جاری حدود چهار میلیون قطعه 
بچه ماهی سوف در رودخانه ها و تالاب های مستعد 

استان رهاسازی شده است.
 کوروش خلیلی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: 
مرکز بازسازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی ماهیان 
سوف و تاســماهیان در معرض خطر دریای خزرِ 
“شادروان یوسف پور سیاهکل”، از سال ۶۴ فعالیت 
خود را برای تولید انواع بچه ماهیان سفید، سوف 
و خاویاری در مساحت ۲۷۰ هکتار شروع کرده و 
سالیانه میلیون ها قطعه بچه ماهی حاصل از تکثیر 
انجام شده را در رودخانه های منتهی به حوزه آبریز 

خزر در سطح استان رهاسازی می کند.
 وی تصریح کرد: این مرکز در روستای تنابندان 
سیاهکل در شــرق گیلان واقع شده و در جهت 
افزایش توانمندی های مرکز توسعه، ساختارهای 
مورد نیاز مبنی بر تجهیز و مکانیزاسیون تاسیسات 
برای بهره برداری بهینه و بهبود کیفیت آب تحت 
عنوان سیستم های نیمه مداربسته برای نگهداری و 
ارتقاء توان زیستی مولدین موجود پیش بینی شده 
و برای اجرا به عنوان یک پروژه در دستور کار مرکز 

سیاهکل قرار دارد.

 مدیرکل شیلات اســتان گیلان درخصوص 
اهمیت فعالیــت مراکز تکثیر، گفت: فعالیت این 
مرکز در جهت حفظ ذخایــر آبزیان دریای خزر 
برای نسل های آینده صورت پذیرفته و با این عمل 
جبران برداشــت صید از دریا نیز تا حدود زیادی 

محقق می شود.
 خلیلــی با بیان اینکه مرکز بازســازی ذخایر 
سیاهکل تنها مرکز تکثیر ماهیان سوف در شمال 
کشور است، عنوان کرد: به همت این مرکز در سال 
جاری حدود چهار میلیون قطعه بچه ماهی سوف 
در رودخانه ها و تالاب های مستعد استان رهاسازی 

شده است.
 وی افزود: با توجه بــه برنامه ریزی های انجام 
شده، پیش بینی می شود این میزان رهاکرد برای 

سال آینده تا سه برابر افزایش پیدا کند.
 مدیرکل شیلات گیلان در ادامه با بیان اینکه 
در بخش تکثیر ماهی سفید نیز با تامین مولدین 
مورد نیاز از رودخانه های سفیدرود و خشک رود در 
رودسر ۶۰ میلیون قطعه بچه ماهی سفید تولید 
شده است، خاطرنشان کرد: این بچه ماهی ها در 
رودخانه های مختلف از جمله سفیدرود، چمخاله 
لنگرود، لله رود رودسر، کیارود، خشکرود، کیارود 
همچنین میان دره رود چابکســر رهاسازی شده 

است. 
وی همچنین درخصوص ماهیان خاویاری تاکید 
کرد: در زمینه تولید و تکثیر ماهیان خاویاری نیز 
براساس مولدین موجود و برنامه ریزی های صورت 
گرفته، تکثیر برای گونه هــای فیل ماهی، اوزون 
برون همچنین قره برون در دست انجام بوده که با 
تکامل رشد این مولدین در مدت زمانی که تا پایان 
سال پیش بینی شده، نسبت به تولید و تکثیر بچه 
ماهی های این گونه های ارزشمند اقدام خواهد شد.

مسئول سازمان بسیج سازندگی کشور الگوهای 
جهــادی را نزدیک ترین الگوها بــه دفاع مقدس 
دانست و گفت: باید در خدمت رسانی هم وحدت 

به وجود آید.
  سردار محمد زهرایی در جلسه ستاد پشتیبانی 
و حمایت از گروهای جهادی و سازندگی در گرگان 
با بیان اینکه دشمن همیشه در صدد از بین بردن 
گروهــای موثر و مولود انقلاب در نظام بود، اظهار 
کرد: اکنون نیز دشمن در فکر از بین بردن گروه 
جهادی و بسیجیان است زیرا آنها تمامی فتنه ها را 

از بین می برند.
 وی با بیــان اینکه  جهادی هــا نباید دولتی 
شوند ولی دولتی ها باید جهادی شوند و به همت 
گروه های جهادی اســت که دولت امروز امید ما 
محسوب می شود، افزود: بسیج سازندگی تهدیدات 
را بــه فرصت تبدیل می کنــد و باید برای دولت، 

ولایت و نظام ما ماندگار بماند.
 مســئول سازمان بسیج ســازندگی کشور از 
اختصاص ماشین آلات به بسیج سازندگی گلستان 
خبر داد و گفت: می خواهیم جبهه سازی مشابه 
جبهه مقاومت که نمونه بــارز آن مدافعان حرم 
هستند انجام شود و گروه های جهادی هم باید این 

گونه شوند.

 وی الگوهای جهــادی را نزدیک ترین الگوها 
به دفاع مقدس دانســت و افزود: گفتمان جهادی 
در امتداد راه شــهدای دوران دفاع مقدس است 
و بــا همان تفکــر میدانــی دوران دفاع مقدس 

خدمت رسانی به مردم را ادامه راه شهدا می دانیم.
 ســردار زهرایــی با بیان اینکــه در اوج فتنه 
افروزی دشــمنان در دل بحران های ۳۰ ســال 
گذشــته و از بعد از دفاع مقدس کسانی در دفاع 
از انقلاب اسلامی به میدان آمدند که دل هایشان 
با خدا گره خورده بود و با اراده ای پولادین مدافع 
انقلاب اسلامی بودند، گفت: ایجاد جبهه جهانی 
خدمت رسان در دستور کار ماست و در کشورهای 
همسایه، آفریقایی، یمن و لبنان نیز باید با فرهنگ 

خودشان گروه جهادی تشکیل دهند. 
 سردار ملک شاهکوهی فرمانده سپاه نینوای 
گلســتان نیز در این جلسه با اشــاره به اینکه در 
گلســتان ۴۰۰۰ گروه جهادی از همه قشرها در 
بخش های مختلف فعالیت می کنند، اظهار کرد: 
گروه های جهادی که اغلب هم جوانان هســتند 
موجب توسعه و پیشرفت منطقه و استان می شوند 
و بدون هیچ چشم داشــتی برای محرومیت زدایی 

گام بر می دارند. 

مدیرکل شیلات گیلان:

رهاسازی ۴ میلیون بچه سوف در رودخانه ها و تالاب های گیلان 

الگوهای جهادی نزدیک ترین الگو به دفاع مقدس
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دبیر مرجع ملی کنوانســیون حقــوق کودک با 
اشاره به ابلاغ اصلاح آیین  نامۀ اجرایی قانون حمایت 
از کودکان و نوجوانان بی سرپرســت و بد سرپرست، 
از الحــاق یک ماده به آئین نامــه اجرایی این قانون 
خبر داد تا به موجب آن، کودکان بی سرپرســت یا 
بدسرپرست به جای نگهداری در مراکز بهزیستی یا 
مؤسسات تحت نظر آن، تا زمان تعیین تکلیف آنان از 
سوی مراجع قضایی، به طور موقت توسط خانواده ها 

مراقبت شوند.
 سیدعلی کاظمی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
قانون حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست 
با ۳۷ ماده در سال ۱۳۹۲ به تصویب مجلس شورای 
اســلامی رســید. مادۀ ۳۶ این قانون صراحتاً مقرر 
کرده اســت که »به منظور انجام صحیح مسئولیت 
پذیرش، نگهداری و مراقبت، حضانت و سرپرستی 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست توسط سازمان 
بهزیستی کشور و اختیار واگذاری سرپرستی آنان به 
خانواده های واجد شرایط و مؤسسات، آیین نامه های 
اجرایی این قانون با پیشــنهاد وزارتخانه های کشور، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و دادگســتری ظرف سه 
ماه از تاریخ تصویب این قانون تهیه شود و به تصویب 

هیأت وزیران برسد.«
 وی با بیان اینکه ماده قانونی مذکور دارای چند 
محور درخصوص وظیفۀ صحیح نگهداری، مراقبت، 
حمایت و سرپرســتی از کودکان بی سرپرســت و 
بدسرپرست است و هرکدام از این واژه ها و اطلاحات 
دارای کاربرد معنایی خاصی هستند، گفت: بحثی که 
مطرح شده و شاید در آئین نامه مورد غفلت واقع شده 
بود، دربارۀ اختیار واگذاری سرپرستی به خانواده های 
واجد شرایط و مؤسسات اســت. تاکنون شیوه کار 
بر این منوال بوده اســت که سازمان بهزیستی بعد 
از دســتور مقام قضایی، کودکان را در مراکز خود یا 
در مؤسساتی که با مجوز سازمان بهزیستی فعالیت 
می کنند، نگهداری می کرد، اما باتوجه به مطالعات 
انجام شده، مشــخص شده که نگهداری از کودکان 
به صورت اردوگاهی به ســاحت های مختلف سلامت 
آنان آسیب می رســاند و موجب بروز اختلالات  در 
سلامت جسمی مثل مشکلات بلع و برخی اختلالات 
در ســلامت روان کودک مانند دلبستگی نا ایمن و  
برخی اختلالات دیگر در سلامت اجتماعی کودک به 
ویژه در خصوص اعتماد به نفس و مهارت های ارتباطی 

خواهد شد.
 دبیر مرجع ملی کنوانســیون حقوق کودک با 
اشــاره به اصلاح آئین نامه قانون حمایت از کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرست بیان کرد: در همین راستا 
مشترکاً پیشنهادی توسط سازمان بهزیستی کشور 
و مرجع ملی حقوق کودک تهیه شد که به موجب 
آن در »مدتی که قرار است کودکان بی سرپرست یا 
بدسرپرســت در مراکز بهزیستی یا موسسات شبه 

خانواده به سربرند، وارد خانواده ها شوند که اصطلاحا 
بــه آن “مراقبت موقت” گفته می شــود«، بنابراین 
پیشنهادی برای الحاق یک ماده به آئین نامه اجرایی 
این قانون تهیه شــد و با توجه بــه رویکرد خانواده 
محوری دولت در اسرع وقت به تصویب هیات وزیران 

رسید.
 کاظمی با اشاره به موارد اصلاحی آئین نامه قانون 
حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست، تصریح 
کرد: در اصلاحیه ماده یک آئین نامه تعریف موسسه 
گروهی و موسسه مراقبت خانواده محور اضافه شده و 
همچنین ماده ۱۳ که به نوعی قلب آئین نامه اصلاحی 
است به آن ملحق شد. در ماده ۱۳ اشاره شده که باید 
طبق شیوه نامه ای که توسط بهزیستی و مرجع ملی 
حقوق کودک با همکاری برخی نهادها تهیه شــود، 
کودکان برای مراقبت موقت به خانواده های داوطلب 

سپرده شوند.
 وی به دیگر موارد اصلاحی آئین نامه مذکور اشاره 
کرد و گفت: همچنین ماده دیگری اصلاح شده است 
که براســاس آن مرجع ملی حقــوق کودک بر این 
فرایند نظارت دارد. بنابراین در این مصوبه چند اتفاق 
افتاده است؛ اول؛ باتوجه به اینکه در گذشته مراقبت 
از کــودکان به موجبات دســتورالعمل های داخلی 
سازمان بهزیستی بود، اکنون به موجب شیوه نامه ای 
اســت که در مرجع ملی حقوق کودک به تصویب 

می رســد و با استانداردهای حقوق کودک و مصالح 
عالیه اطفال انطباق می  یابد. دوم آن که موسســاتی 
جدید شــکل خواهد گرفت که الگوی مراقبت آنها 
از کودکان به روش خانواده محور اســت و جایگزین 
روش های اردوگاهی و گروهی موجود خواهد شد و 
ســوم اینکه در گذشته نظارت بر نحوۀ نگهداری در 
مراکز و مؤسسات بر عهدۀ سازمان بهزیستی و مراجع 
قضایی بود، اما به موجــب اصلاح این آئین نامه و با 
توجه به دغدغه ه ایی که در مورد کیفیت نگهداری 
این کودک وجود دارد، علاوه بر ســازمان بهزیستی 
و مراجع قضایی، مرجــع ملی حقوق کودک نیز بر 
فرآیند مراقبت از اطفــال نظارت می کند و همین 
موضوع شرایط بهتری برای کودکانی که در اختیار 
خانواده ها هســتند فراهم خواهد کرد. چهارم اینکه 
خانواده  های شایسته امکان نگهداری کودکان بی

 سرپرست و بدسرپرست را خواهند داشت و شرایط 
دشوار فرزندخواندگی بر این فرایند حاکم نخواهد بود.

 دبیر مرجع ملی حقوق کودک خاطرنشان کرد: 
در ماده ۱۳ که به تصویب هیأت وزیران رسیده گفته 
می شود که بهزیستی می تواند دو مدل موسسه برای 
نگهداری کودکان داشــته باشــد که یک مدل آن 
موسساتی هستند که تاکنون از کودکان به صورت 
گروهــی و در فضایی فیزیکی نگهــداری می کرد و 
دســته دوم موسساتی هستند که به آنها موسسات 

دارای الگوی مراقبت خانواده محور گفته می شود؛ این 
موسسات به جای اینکه دارای یک فضا باشند، چند 
خانــواده زیر مجموعه آنها قرار می گیرند تا به جای 
اینکه از کودکان در فضای خاصی نگهداری شــود، 
خانواده های علاقه مند همکار این مؤسســات برای 
مدتــی از کودک به طور موقــت و تا زمان تعیین و 

تکلیف مراقبت کند.
  بــه گفته دبیر مرجع ملی کنوانســیون حقوق 
کودک، این خانواده ها یا خودشان از جهت بضاعت 
مالــی وضعیت خوبــی دارند و از کــودک مراقبت 
می کنند و یا ممکن است از خانواده های خوبی باشد 
که در تربیت کودک توانمند هستند اما از جهت مالی 
نیازمند حمایت هستند. در حالت دوم به جای اینکه 
موسسه برای نگهداری کودک در مرکز هزینه کند، 
همان هزینه را به خانواده پرداخت می کند. بنابراین به 
موجب این آئین نامه موسسات دارای الگوی مراقبت 
خانواده محور هم شکل گرفتند و اکنون برخی از این 
موسسات در کشــور در حال فعالیت هستند. البته 

تعداد موسسات در آینده بیشتر خواهد شد.
 کاظمی در پاسخ به این سوال که در شهرهایی 
که موسسات دارای الگوی خانواده محور وجود ندارد 
تکلیف چیست؟ پاســخ داد: آئین نامه اجازه داده در 
برخی موارد که این موسسات وجود ندارند، سازمان 
بهزیســتی کودکان را به خانواده های واجد شرایط 

بسپارد، یعنی همانطور که بهزیستی می تواند کودک 
را به موسســات بسپارد می تواند او را به یک خانواده 

هم بسپارد.
 وی با بیان اینکه محیط یــک خانوادۀ خوب از 
هر محیط دیگری برای کودک مساعدتر است، گفت: 
با مصوبه جدید، تحولی جدی در فرآیند نگهداری و 
حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست شکل 
می گیــرد و در موضوع مراقبت از اطفال و نوجوانان، 
رویکرد تصدی گری دولت به تسهیل گری و رویکرد 
نهاد محوری به نهادزدایی و خانواده محوری تبدیل 
می  شــود و مســیر مراقبت  از این کــودکان که از 
بزرگترین توصیه  های قرآن است، در راستای تعالیم 
اســلام، قانون اساســی، کرامت، مصلحت و حقوق 

کودک اصلاح خواهد شد.
 دبیر مرجــع ملی کنوانســیون حقوق کودک 
معتقد است که با اجرایی شدن این مصوبه، کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرست دیگر از مراقبت  خانواده 
محروم نیســتند و حتی در مدت کوتاهی که قرار 
است از خانواده جدا باشند در آغوش خانواده شایسته 

دیگری زندگی می کنند.
 کاظمــی در ادامه دربــاره آخرین وضعیت این 
آئین نامه توضیح داد و گفت: اکنون آئین نامه مذکور 
اصلاح و ابلاغ شــده است و شیوه نامه آن در مراحل 

پایانی نگارش است. 

مدیرکل سلامت شهرداری تهران برنامه های شهرداری 
تهران در خصوص افزایش جمعیت را تشریح کرد و گفت: 
ترویج خانواده ۴ فرزندی در تبلیغات شهری، بررسی تخفیف 
حمل و نقلی برای مادران دارای سه فرزند و ایجاد کمپین 
»فرزندان سرمایه های زندگی« از جمله برنامه های شهرداری 

برای »جوانی جمعیت« است.
 حمید صاحب در گفت وگو با ایسنا، در مورد برنامه های 
شــهرداری تهران دربــاره »جوانی جمعیت« گفت: ســتاد 
مدیریت جمعیت شــهر تهران در شهرداری تهران فعال و 
دبیرخانه این ستاد در اداره کل سلامت دایر شد و اولین اقدام 
در این زمینه، با کمیسیون های مرتبط شورا مذاکره کردیم 
که ردیف بودجه مستقل برای اهداف ستاد در نظر گرفتیم 
و همچنین از هفت سال قبل تاکنون مقررات و اقدامات این 

ستاد را بررسی و بازبینی کردیم.
 برگزاری تنها یک جلســه ستاد مدیریت جمعیت 

تهران در ۷ سال
 وی با بیان اینکه در سال ۹۴ طی مصوبه ای شهرداری 
تهران ملزم به تأسیس ستاد مدیریت جمعیت شهر تهران 
بوده؛ اما این ستاد فعالیت چندانی نداشته بگونه ای که در 
این چندسال تنها یک جلســه آنهم بدون هیچ مصوبه ای 
داشــته است، تصریح کرد: مدیریت شهری جدید از آذرماه 
ســال ۱۴۰۰ تاکنون ستاد مدیریت جمعیت شهر تهران را 
فعال کرده و در این مدت جلساتی برگزار شد و متن پیش 
نویس بازبینی مصوبه ستاد مدیریت جمعیت شهر تهران را 
تدوین کردیم که هنوز در مرحله گذراندن روال قانونی است.

 مدیرکل سلامت شهرداری تهران با بیان اینکه بررسی ها 
نشــان داده که مســئله اصلی در عدم فرزندآوری بیش از 
آنکه مربوط به مســائل اقتصادی باشد، معطوف به مسائل 
فرهنگی اســت، افزود: ارزش ها و انگاره های ذهنی متاثر از 
فرهنگ غربی در حوزه فرزندآوری باید در مسیر اصل ایرانی 

 اسلامی قرار گیرد.
 صاحب با تاکید بر اینکه در این مدت نسبت به شناسایی 
و افزایش ارتباط با سمن و گروه های فعال در زمینه افزایش 
جمعیت اقدام کردیم، گفت: همچیین در راستای این مهم با 
سازمانها و شرکتهای دخیل همچون اداره کل رفاه، اداره کل 
بانوان، سازمان تبلیغات اسلامی و.... در این امر  جلساتی را 

برگزار کردیم تا به هم فکری در این زمینه برسیم.
 پیگیری اخذ دیوارنگاره یا بیلبورد ثابت برای تبلیغ 

فرزندآوری
 مدیرکل اداره سلامت شهرداری تهران ادامه داد: در این 
مدت سیاست های تبلیغات شهری را همسو با تشویق مردم 
برای افزایش جمعیت تدوین و به ســازمان زیباسازی ابلاغ 
کردیم؛ بگونه ای که بر اساس این ابلاغیه، در راستای ترویج 
خانواده محوری و بازنمایی الگوی خانواده کامل یعنی خانواده 
۴ فرزندی اقدامات خوبی انجام شــده اســت و همچنین 
کمپین »فرزندان ســرمایه های زندگی« را ایجاد کردیم که 

سال جاری به طور مداوم اکران خواهد شد.
 صاحب با بیان اینکه در حال رایزنی هستیم تا بیلبوردهای 
ثابت یا دیوارنگاره برای بازنمایی خانواده و فرزندنگاری داشته 
باشــیم، گفت: در مرحله پیش تولید، تهیه سرود کودکانه 
حداقل با حضــور ۵۰۰۰ کودک تحت عنوان»منم میخوام 

داداش باشم... منم میخوام خواهر باشم«  هستیم.
 وی با بیان اینکه ارائه تســهیلات به خانواده های دارای 
چند فرزند نیازمند رایزنی گسترده با دستگاه ها و سازمانهای 
مختلف اســت، ادامــه داد: اقدامات زیرســاختی همچون 
شناسایی مادران دارای ســه فرزند برای ارائه تخفیف های 
استفاده از حمل و نقل عمومی در حال انجام است اما انجام 
اقدامات بیشتر برای اینگونه خانواده ها در حوزه های غیر از 
فرهنگ در دستور کار قرار دارد؛ اما هنوز نهایی نشده است.

شهرداری برای »جوانی جمعیت« 
پایتخت چه برنامه هایی دارد؟ 

       خبر       گزارش  

تغییر روش نگهداری کودکان بی سرپرست  و بدسرپرست

به گزارش ایسنا، دکتر صالح قاسمی، کارشناس و 
پژوهشگر تحولات جمعیت درباره نقش رشد جمعیت 
در توسعه اقتصادی کشــور اظهار کرد: رشد متوازن 
جمعیت عبارت درست و زیبا و قابل دفاعی است؛ اما 

تعریف آن باید دقیق باشد.
 رشد جمعیت موتور محرک رشد اقتصاد است

 وی رشد جمعیت را لازمه رشد اقتصادی دانست 
و افزود: در حال حاضر بیش از ۸۰ دانشمند اقتصادی 
به این مطلب قائل اند که رشد جمعیت موتور محرک 
رشد اقتصاد است و رشد اقتصادی بدون رشد جمعیت 

امکان پذیر نیست.
 این پژوهشگر تحولات جمعیت گفت: جمله ای 
که در پژوهش های اخیر خیلی پرتکرار شده این است 
که طی ۸۰ سال گذشته هیچ نمونه ای در دنیا نداریم 
که رشد جمعیتی مثبتی داشته باشد و رشد اقتصادی 
آن ثابت مانده باشد؛ بنابراین اینکه رشد جمعیت در 
کشوری منجر به رکود اقتصادی شود جمله دقیق و 
علمی نیست و ریشه رکود اقتصادی را باید در جای 

دیگری به جز رشد جمعیتی جستجو کرد.
 قاسمی با اشــاره به رشد شاخص های اقتصادی 
کشورمان نســبت به ۴۰ سال گذشته تصریح کرد: 
جمعیت برای رشد اقتصادی شــرط لازم است؛ اما 
کافی نیست و نیازمند نظامات مدیریتی و برنامه ریزی 

هستیم.
 وی افزود: باتوجه  به اینکه فشار تقاضا موجب ارتقاء 
بهره وری و مدیریت می شــود، در بازار اقتصادی هم 

همین طور است و این راهی ندارد جز رشد جمعیت.
 این پژوهشگر تحولات جمعیت که در برنامه ای 
رادیویی صحبت می کرد، طراحی برنامه های راهبردی 
و قوانین و سیاست های مشوق جمعیتی را در افزایش 
زادآوری ضروری و مؤثر دانست و گفت: سیاست های 
جمعیتی الزامــات دیگری هم نیاز دارد؛ یعنی علاوه 
بر راهبردهای اقتصادی باید پیوســت های رسانه ای 
و فرهنگی هم وجود داشــته باشد تا سبک زندگی 
کــه امروز فرزند را ارزش نمی پنــدارد، تغییر کند و 

فرزندآوری را یک ارزش بداند.
 گره فرهنگی “تجردگرایی” را باز کنیم 

 در ادامه، دکتر ناهید دیناروند)جمعیت شناس و 
مشاور خانواده( با اشاره به جدایی جوانی از جمعیت 
اظهار کرد: زیاد بودن جمعیت و فعال بودن قشر جوان 

ســرمایه ملی و از مولفه های قدرت در هر سرزمین 
به خصوص در کشــور اسلامی ماست. ما در منطقه 
مدعی قدرت هستیم و یکی از نشان دادن این قدرت 
فرزندآوری و جوان کردن جمعیت اســت و هر کدام 
از افراد جامعه باید این دغدغه را داشته باشند چون 

جمعیت ما رو به سالمندی می رود.
 دیناروند با اشاره به اینکه قانون جوانی جمعیت در 
کاهش پیری جمعیت بی تاثیر نیست، افزود: موضوع 
جمعیت، دولتمردان را واقف و مســئول کرده که در 
این رابطه اندیشه و قوانین اجرایی را تصویب کنند، به 
خصوص برای زنان شاغل؛ چون عمده مشکل، زنان 
شاغلی هستند که در حال تحصیل و کارند و به همین 

دلیل ازدواج نمی کنند و یا بچه دار نمی شوند.
 وی افزود: مسئله بسیار مهم در فرزندآوری مسئله 
ذهنی و فرهنگی است؛ یعنی مردم باید به این نتیجه 
برسند فردگرا نباشند، کشورهای اروپایی و آمریکایی 
سال ها روی کشــور ما کار کردند تا فرهنگ سنتی 
ایرانی که خانواده گرا بود را از بین ببرند. خانواده های 
شــلوغ با چند فرزند در کنار پدربزرگ و مادربزرگ 
جزء اصالت ایرانی است و از لحاظ قلبی و عاطفی در 
درون هر ایران این نهفته است اما متاسفانه فرهنگ 
کشور ما به سمت فردگرایی و تجردگرایی رفت، باید 
این گره فرهنگی را هر کــدام از ما در درون و ذهن 

خود حل کنیم.
 این جمعیت شــناس در مورد ورود دستگاه های 
متولی حوزه جوانی جمعیت عنوان کرد: سازمان هایی 
مثل صدا و سیما، آموزش و پرورش، ارشاد اسلامی و 
حتی سازمان های مردم نهادی که از جوشش مردم 
اســت را باید پای کار آورد تا در زمینه های آموزشی 
و فرهنگــی کار کنند؛ تغییر رفتار و نگرش متضمن 
یک حرکت مستمر اســت. جوانان برای ازدواج باید 
پایه و اساس آن را آموزش ببینند تا بتوانند با یکدیگر 
ارتباط درستی برقرار کنند، خیلی از خانواده ها تمکن 
مالــی دارند اما ازدواج و فرزندآوری انجام نمی دهند؛ 
البته مسائل اقتصادی در این زمینه موثر است ولی 
پایه و اساس نیست پایه و اساس آن است که جوان 
مهارت های ارتباطی با همسر و نحوه تربیت فرزند را 

بدانند.
 افزایش توقعات موجب افزایش هزینه های زندگی 

شده است

 به گزارش ایسنا، شهلا کاظمی پور جمعیت شناس 
و استاد دانشگاه به مناسبت هفته ملی جمعیت درباره 
نقش رشد جمعیت در توسعه اقتصادی کشور اظهار 
کرد: موافقان افزایش جمعیت دقیقاً برعکس مخالفان 
افزایش جمعیت، معتقدند که رشد جمعیت موجب 

رشد و توسعه همه جانبه جامعه می شود.
 وی افــزود: عده ای از جمعیت شناســان در دنیا 
موافق جمعیت ثابت هستند؛ اما طرف داران جمعیت 
حد متناســب معتقدند باید بین جمعیت و منابع و 

زیرساخت ها تناسب برقرار شود.
 این استاد دانشگاه بر این باور است که صرف رشد 
جمعیت منجر به رشد و توسعه اقتصادی نمی شود و 
باید بین امکانات و زیرســاخت ها با جمعیت تناسب 

برقرار باشد تا رشد اقتصادی حاصل خواهد شد.
 کاظمی پور بااشــاره به عدم ثبات رشد جمعیتی 
اضافه کرد: در ســال ۱۴۰۰ حدود یک میلیون و ۷۵ 
هزار تولد و ۴۱۷ هزار فوت داشتیم که هم تولد و هم 
فوتی ها زیاد شــدند و نگرانی ما این است که به مرور 
زمان به دلیل عدم اقبال زوجین از فرزندآوری، باروری 

کاهش پیدا کند.
 بــه گفته ایــن جمعیت شــناس، بطــور کلی 
سیاست های کاهش باروری در اکثر کشورها  جواب 
داده اما سیاست های افزایش باروری خیلی کم جواب 
می دهد دلیلش هم این است که برخی زوجین حاضر 
نیستند اوقات فراغت و ادامه تحصیل و رفاه طلبی خود 

را از دست بدهند.
 وی با بیان اینکه بــرای افزایش جمعیت، فقط 
سیاست های اقتصادی کافی نیست و سیاست های 
فرهنگی هم لازم است گفت: افزایش توقعات موجب 
افزایش هزینه های زندگی شــده اســت، آموزش  و 
پــرورش و آموزش عالی هم صرفاً روی مدرک گرایی 
و نخبه پروری تصنعی متمرکز شــدند و ارزش های 

خانوادگی و مسائل فرهنگی کم رنگ شده است.
کاهش جمعیت جوان به معنی ضربه به اقتصاد مولد 

و کاهش امنیت است
 در ادامه حجت الاســلام دکتر اسماعیل چراغی، 
عضو هیئت علمی موسســه امام خمینــی )ره( و 
جامعه شناس با اشاره به ضرورت احصاء اثرات مثبت 
وجود جمعیت بیشتر در ایران و همچنین اثرات منفی 
نبود جمعیت به اندازه کافی بیان کرد: متاســفانه به 

ضروریات مباحث جمعیتی توجه کافی نمی شود که 
مهمترین آن جوانی جمعیت است.

 وی بــا تاکید بر ضرورت برنامه ریزی درســت و 
صحیح بــرای افزایش جمعیت تاکید کرد: برای این 
منظــور باید به کارکردهــای جوانی جمعیت توجه 
کنیم. به عنوان مثال باید به این درک برســیم که 
وجود جمعیت جوان باعث رشــد اقتصادی، دفاع از 
کیان کشور و فعال شدن بخش های مولد اقتصادی 

کشور می شود.
 عضو هیئت علمی موسســه امــام خمینی )ره( 
درخصوص اثرات منفی کاهش جمعیت جوان توضیح 
داد: وقتی جمعیت جوان کاهش یابد، جمعیت پیر 
و ســالمند افزایش پیدا می کنــد. همچنین امنیت 
ملی کشور دچار خطر می شود و اقتصاد مولد ضربه 

می خورد.
 وی با تاکید بر اینکــه حاکمان و متصدیان امر 
جمعیت باید به ضرورت افزایش جمعیت برسند و آن 
را درک کنند، اظهار کرد: آنها همچنین باید عواقب 
نبود جمعیت جوان و کاهش باروری را حس کنند و 
اگر این اتفاق بیافتد می توان انتظار برنامه ریزی درست 
و صحیح برای آینده جمعیت را داشت که متاسفانه 

این اتفاق رخ نداده است.
 این جامعه شناس با بیان این موضوع که متاسفانه 
درباره ضرورت جوانی جمعیت درک مقطعی وجود 
داشــته اســت، تصریح کرد: اراده مبتنــی بر درک 
ضرورت های جامعه نسبت به مسئله باروری و جوانی 
جمعیت وجود نداشته و به درستی باور نشده است و 
به همین جهت برنامه ریزی صحیح و علمی برای این 

حوزه نداشته ایم.
 دکتــر محمدولی علیئی، عضــو هیئت علمی 
دانشگاه و جمعیت شــناس نیز در برنامه ای رادیویی 
با تاکیــد بر اینکه باید یک مدل و راهبرد برای همه 
مسائل اجتماعی از جمله جمعیت داشته باشیم، گفت: 

اینکه جمعیت به چه سمتی حرکت می کند و با چه 
نرخ رشدی قرار است به چه میزانی برسد از مباحثی 
اســت که باید در دستور کار برنامه های توسعه پنج 

ساله قرار می گرفته است.
 وی با طرح این پرسش که مدل توسعه کشور چه 
چیزی است؟ اظهار کرد: اگر شاخصی برای توسعه به 
لحاظ تئوریکی و راهبردی نداشته باشیم، هر سیاستی 
که در جمعیت اجرایی کنیم مشخص نیست درست 

باشد و در حقیقت یک آزمون و خطا است.
 این جمعیت شــناس با اشــاره به سیاست های 
متفاوت کشور در طول دهه های مختلف بیان کرد: 
در دهه ۶۰ نرخ رشد جمعیت و باروری زیاد بود و بعد 
سیاست »فرزند کمتر، زندگی بهتر« جزو برنامه های 
دولت قرار گرفت که مشــخص نیست بر چه اساس 

صورت گرفت.
 وی اشــاره کرد: در دهه ۷۰ شمســی زمانی که 
ایران خواست از بانک جهانی وام بگیرد، آنها دو شرط 
برای ایران گذاشتند؛ اول اینکه نرخ رشد جمعیت را 
به صفر برســانند و برای توجیه آن می گفتند وقتی 
رشــد جمعیت زیاد دارید احیانا نمی توانید وام ها را 
بازپرداخت کنید. دومین شرط هم آزاد شدن نرخ ارز 
بود. هر دو این سیاســت ها اجرایی شد. دولت در آن 
زمان در خلال ۴۵ روز در حدود ۱۵ میلیون دلار ارز 
در بازار منتشر کرد که عطش بازار را بیشتر هم کرد. 
در مسئله جمعیت نیز شاهد کنترل شدید بودیم و 
امروز به نتایجی رســیدیم که کشور را گرفتار کرده 

است.
 عضو هیئت علمی دانشگاه با اشاره به سیاست های 
کشور برای رشــد نرخ موالید به ۲.۲ درصد در سال 
۱۴۰۴ اظهار کرد: این برنامه در خلال ۱۰ ســال به 
۲.۲ کاهــش یافت و بعد از آن روند کاهش موالید با 
سرعت زیادی صورت گرفت به طوری که نرخ امروز 

۱.۶۴ شده است.

لزوم تقویت زیربناهای اقتصادی برای رشد جمعیت 
براســاس آمارهای اعلام شــده از سوی متخصصان حوزه جمعیت، نرخ رشد جمعیت از سال 1۳6۵ تا 1۳8۵ و طی 20 سال، 
از نرخ ۳.9 به 1.6 و از سال 1۳8۵ تا سال 1400 به 0.6 کاهش یافته؛ با این تفاسیر پیش بینی ها حاکی از آن است که از 
سال 1420 به بعد رشد جمعیت منفی شود، در این میان یک پژوهشگر تحولات جمعیت با تاکید بر لزوم طراحی سیاست های 
مشوق جمعیتی و تاثیر آن در افزایش زادآوری می گوید: علاوه بر راهبردهای اقتصادی باید پیوست های رسانه ای و فرهنگی 

هم وجود داشته باشد تا سبک زندگی که امروز فرزند را ارزش نمی پندارد، تغییر کند. رئیس کمیته امداد، با بیان اینکه تا پایان ســال ۱۴۰۲ 
کلیه مددجویان تحت پوشش کمیته امداد صاحب خانه می 
شوند، تاکید کرد: در این مرحله برای خانوارهای دو نفر به بالا 

که فاقد مسکن هستند، مسکن تهیه می کنیم.
 سید مرتضی بختیاری در حاشیه سفر به استان گیلان، 
با بیان اینکه اســتان گیلان ۲۸۳۰ یتیــم و ۷۶۸۷ فرزند 
محسنین دارد، اظهار کرد: گیلان ۴۳ هزار و ۲۴۲ نفر حامی 
دارد و کمیته امداد به کمک این حامیان ایتام و محستین 

را اداره می کند.
 وی با بیان اینکه مردم گیلان در ســال ۱۴۰۰ کمک 
نقدی ۷۲ میلیارد تومانی برای یتیمان داشــتند، گفت: در 
سال گذشته نیز علیرغم تورم و گرانی و مشکلات اقتصادی، 
شاهد کمک ۸۴ میلیارد و ۸۸ میلیون تومانی مردم گیلان 

برای یتیمان بودیم.
 رئیس کمیته امداد امام خمینــی)ره( در گفت وگوی 
خبری باران، مجموع کمک های نقدی و غیر نقدی مردم 
گیلان در سال ۱۴۰۰ برای نیازمندان را ۲۶۱ میلیارد و ۳۴۲ 
میلیون تومان دانست و متذکر شد: این عدد در سال گذشته 

به ۳۰۷ میلیارد و ۱۸۱ میلیون تومان رسید.
 بختیاری با بیان اینکه کمیته امداد در استان گیلان ۳۳۲ 
مرکز نیکوکاری دارد، خاطرنشان کرد: در طرح اطعام مهدوی 

ماه رمضان امسال شاهد رشد کمک های مردمی بودیم.
  وی با اشاره به اقدامات کمیته امداد در بخش اشتغال، 
عنوان کرد: در راســتای اولین جلسه شورای عالی اشتغال 
دولت سیزدهم، کمیته امداد مکلف به ایجاد ۵۰۰ هزار شغل 
در سال ۱۴۰۱ شد که تاکنون ۴۲۰ هزار شغل را با تسهیلات 

قرض الحسنه ۲۵ هزار میلیارد تومانی ایجاد کردیم.
 رئیس کمیته امداد ۵۰ درصد اشــتغال ایجاد شده را 
مربــوط به مددجویان و ۵۰ درصــد دیگر را مربوط به غیر 
مددجویان دانست و خاطرنشان کرد: سال گذشته عملکرد 
خوبی داشتیم و لذا برای سال ۱۴۰۲ نیز باید مجددا ۵۰۰ 
هزار شغل ایجاد کنیم که نیمی از آن برای مددجویان و نیم 

دیگر برای غیر مددجویان دهک های اول تا پنجم است.
 وی با اشاره به تخصیص اعتبار ۳۵ هزار میلیارد تومانی 
اشــتغال برای کمتیه امداد در سال جاری، متذکر شد: در 
سال ۱۴۰۱ سهم اشتغال گیلان ۲۱ هزار و ۹۶۶ شغل بود 
که تاکنون ۲۰ هزار شغل محقق شده و از تسهیلات ۱۲۲۲ 
میلیــارد تومان، موفق به پرداخــت ۱۱۲۲ میلیارد تومان 
شدیم. سرانه تسهیلات ۱۵۰ میلیون تومانی است که سعی 
می کنیم به ۳۰۰ میلیون تومان با محوریت اشتغال روستایی 
برســانیم تا علاوه بر تامین اقتصاد روستا شاهد مهاجرت 

معکوس باشیم.
 رئیس کمیته امداد همچنین از رایگان شــدن فرانشیز 
درمان و بستری برای مددجویان در کلیه بیمارستان های 
دولتی خبر داد و گفت: با تصویب هیئت دولت، کلیه خدمات 
درمانی در بخش دولتی و بخش خصوصی رایگان می شود.

رئیس کمیته امداد:

خانوارهای مددجوی کمیته امداد تا 
پایان امسال صاحب خانه می شوند 
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چندین دهه است که گفته 
می شود محصولات کرنبری 
به پیشگیری از عفونت های 
دســتگاه ادراری کمک می 
کند. نتایج یک مطالعه جدید 
این توصیه دیرینه را تأیید می 

کند.
 حــدود ۶۰ درصــد از زنان بالای ۱۸ ســال در طول 
زندگی خود دچار یک یا چند مرتبه عفونت دستگاه ادراری 

می شوند.
 بررســی ۵۰ کارآزمایــی قبلی نشــان داد که مصرف 
مکمل های کرنبری یا نوشــیدن آب آن خطر تکرار علائم 

عفونت ادراری را تا بیش از ۲۵ درصد کاهش می دهد.
 در کودکان، محصولات کرنبری این عفونت ها را بیش از 

۵۰ درصد کاهش می دهد.
 افرادی که پس از درمان های پزشکی با آنتی بیوتیک ها 
یا پروبیوتیک ها مستعد ابتلاء به عفونت های مکرر بودند، ۵۳ 

درصد با کاهش ابتلاء مجدد روبرو بودند.
 »ژاکلین اســتفنز«، نویســنده این مطالعه از دانشگاه 
فلیندرز اســترالیا، گفت: »برای اولین بار ما نشان دادیم که 
محصولات کرنبری برای برخی از گروه ها، و به طور خاص، 
افرادی که به دلیل مداخلات پزشکی، عفونت ادراری مکرر را 
تجربه می کنند، کودکان و افرادی که مستعد ابتلاء به عفونت 

ادراری هستند، مؤثر است.«
 این بررســی به روز شده از تحقیقات در سراسر جهان 

شامل نزدیک به ۹۰۰۰ نفر بود.
 عفونت ادراری می تواند هر کسی را تحت تأثیر قرار دهد، 
اما به دلیل آناتومی زنان، در آنها شایع است. عفونت بیشتر 
در مثانه رخ می دهد. زمانــی اتفاق می افتد که باکتری ها، 

معمولاً از پوست یا رکتوم، وارد مجرای ادرار می شوند.
 این عارضه می تواند باعث درد، تکرر ادرار و سایر علائم 

آزاردهنده شود.
 عفونت ها می توانند به کلیه ها منتقل شوند و باعث درد 
و عوارض بیشتر شوند. موارد بسیار شدید ممکن است منجر 

به سپسیس شود.
 به گفته محققان، عفونت مجاری ادراری اغلب می تواند 
با هیدراتاسیون کافی خود به خود برطرف شود. این بدان 
معناســت که آب زیادی بنوشید تا باکتری ها را از سیستم 

خود خارج کنید. اما کرنبری می تواند راه دیگری باشد.
 بر اســاس این مطالعه، کرنبری حــاوی موادی به نام 
پروآنتوسیانیدین است، ترکیبات شیمیایی که می تواند از 

چسبیدن باکتری ها به دیواره های مثانه جلوگیری کند. 

آب کِرنبری در پیشگیری از عفونت 
مجاری ادراری موثر است 

به گزارش خبرنگار مهر، کمبود دارو در کشوری 
کــه حداقل ۹۷ درصــد از نیاز داخلــی را صنعت 
داروســازی خودش تأمین می کند، قدری عجیب و 
غریب به نظر می رسد. زیرا، برای ۳ درصد داروهای 
وارداتی نمی بایست بازار دارویی کشور دچار بحران 
شــود. اگر چنین اتفاقی رخ بدهد، باید بررسی شود 
که چرا دچار کمبــود دارویی از نوع داروهای تولید 

داخل می شویم.
 ســعید کریمی معاون درمان وزارت بهداشت، 
با اشــاره به ابلاغ ۷۰۰ دستورالعمل خدمت و ۳۵۰ 
دستورالعمل دارو، گفت: وقتی وزارت بهداشت این 
دستورالعمل ها را ابلاغ می کند، بیمه ها باید بر اساس 

همین دستورالعمل ها خرید کنند.
 این در حالی است که بررسی ها نشان می دهد، 
بیمه ها کمتر از ۲۰۰ راهنمای بالینی را در خریدهای 
خود لحاظ می کنند و همین موضوع باعث می شود 
شاهد تجویزهای بی رویه دارو در نسخه های بیماران 

باشیم.
 معاون درمان وزارت بهداشت، با عنوان این مطلب 
که راهنماهای بالینی خط قرمز ماست، گفت: خارج 
از دســتورالعمل رفتار کردن، به معنای عبور از خط 

قرمز است.

 کریمی بر ضــرورت ایجاد ضمانت اجرایی برای 
رعایت دستورالعمل های ابلاغی معاونت درمان وزارت 
بهداشت تاکید کرد و افزود: وقتی امکان نشستن این 
قبیل تجویزها در نسخه الکترونیکی وجود نداشته 
باشد، ضمانت اجرایی اتفاق می افتد و آنچه خارج از 
دستورالعمل و ضوابط ابلاغی باشد، قابلیت اجرا ندارد.

 در همین حال، به نظر می رسد بیشترین چالش 
بازار دارویی کشور، ناشی از تجویزهای بی رویه دارو 
در نسخه بیماران است و این چالش، متوجه دو طرف 
موضوع، یعنی پزشــک و بیمار است. زیرا، هنوز که 
هنوز اســت؛ خیلی از بیماران در مواجهه با پزشک، 
درخواست های غیر منطقی برای تجویز دارو دارند و 
پزشک هم می پذیرد. از سوی دیگر، برخی پزشکان 
نیز بدون توجه به راهنماهای بالینی، نسخه بیماران 
را از انواع و اقسام دارو، پرُ می کنند. در حالی که شاید 

نیاز نباشد.
 در دنیا میانگین تعــداد اقلام دارویی موجود در 
هر نســخه ۱.۲ تا ۱.۸ یعنی کمتر از ۲ قلم است اما 
در ایران به طور متوســط در هر نسخه ۳.۶ قلم دارو 

تجویز می شود.
 این در حالی اســت که میــزان فروش داروهای 

بدون نسخه نیز در کشور ما بالاست و همین موضوع 
می تواند بر روند کمبود دارو تأثیرگذار باشد.

 مسئول فنی داروخانه ای در مرکز شهر تهران، به 
خبرنگار مهر گفت: کمبود اقلام دارویی که در داخل 
تولید می شود، اغلب به خاطر نبود دارو نیست؛ بلکه 
تجویز بیش از حد معمول این قبیل داروها، منجر به 

کمبود کاذب می شود.
 وی افزود: وضعیت کمبود واقعی دارو را می توان از 
تفکیک جغرافیایی داروخانه ها متوجه شد. به طوری 
که برخی اقلام دارویی که در ســطح داروخانه های 
جنوب شــهر دچار کمبود شده باشــد، در سطح 

داروخانه های شمال شهر موجود است.
 این مســئول فنی داروخانه ادامــه داد: این نوع 
کمبود در ســطح داروخانه ها، نشان از این واقعیت 
دارد که دارو کم نیست؛ بلکه تجویزها بی رویه و غیر 

منطقی است.
 پاییز و زمســتان ۱۴۰۱ را از یــاد نبرده ایم که 
چگونه به یکباره دچار کمبود داروهایی شــدیم که 
سالیان سال اســت در داخل کشور تولید می شود. 
داروهایی کاملاً معمولی مثل آنتی بیوتیک ها، سرُم 
و... ، که نمی بایست کمیاب می شد؛ اما شد و مجبور 

شدیم از کشور هند واردات انجام دهیم.
 در همین راســتا، ســیدحیدر محمدی رئیس 
ســازمان غذا و دارو، در واکنش به بروز کمبودهای 
دارویی در مقطعی از سال گذشته، گفت: متأسفانه 
برخی از شرکت های پخش تخلفاتی در توزیع دارو 
دارنــد و این اقلام بــه جای توزیــع در داروخانه و 

بیمارستان از زنجیره خارج می شود.
 از سوی دیگر، بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، در 
واکنش به کمبودهای دارویی، گفت: ما نزدیک به ۱۵ 
هزار داروخانه در کشــور داریم که هر دارویی به هر 
داروخانه ای داده نمی شود. یک سری از داروها به همه 
داروخانه ها داده می شــود اما یک سری از داروهای 
خاص مانند داروهایی که افراد ســرطانی و پیوندی 
اســتفاده می کنند، فقط به برخی از داروخانه های 

خاص و منتخب داده می شود.
 بنابراین، وقتی با نبود داروهای خاص در سطح 
داروخانه های عمومی کشور مواجه می شویم، نباید 
خیلــی زود ذهن خود را درگیر نبود دارو کنیم. قدر 
مسلم، برای تأمین داروهای بیماران خاص و صعب 
العلاج، با محدودیت هایی مواجه هستیم؛ اما سازمان 
غــذا و دارو تلاش کرده از ایجاد فاصله های طولانی 

مدت برای دسترسی به این قبیل داروها، بکاهد.
 در عین حال، سازمان غذا و دارو به عنوان متولی 
مدیریت بازار دارویی کشور، همیشه تلاش کرده تا 
کمبود اقلام دارویی را در ســطح معمول نگه دارد. 
اما، برای اینکه بازار دارویی کشور دچار بحران نشود، 
ابزارهای دیگری نیز لازم اســت که خــارج از توان 
مدیریتی ســازمان غذا و دارو قرار دارد که از جمله 
آنها می توان به تأمین نقدینگی شرکت های دارویی، 
داروخانه ها و بیمارســتان ها اشاره کرد که در حیطه 
وظایف سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی است.

 در واقــع، اگر حلقه های زنجیــره تأمین دارو از 
یکدیگر جدا نشــوند، می توان امیــدوار بود که بازار 

دارویی کشور به ثبات و آرامش برسد.
 اجــرای طرح دارویاری کــه مورد قبول صنعت 
داروسازی کشور بوده و معتقدند با اجرای این طرح، 
رانت ارز ترجیحی برچیده شده است؛ حالا نیازمند 
حمایت سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی است 

تا بتواند به مسیر خودش ادامه دهد.
 از ســوی دیگر، تجویز منطقــی دارو و توجه به 
راهنماهای بالینی در نسخه نویسی پزشکان، تا حدود 
زیــادی می تواند به آرامش و ثبــات در بازار دارویی 
کشور کمک کند و اینگونه نیست که فقط ظرفیت 
تولید دارو بالا برود؛ بدون اینکه بخواهیم به ابزارهای 

دیگر بی توجه باشیم.
 بر اســاس نتایج یک مطالعه، پزشکان عمومی 
در تمام مقالات ســهم بالایی در تجویز غیرمنطقی 
دارو دارنــد و در بین متخصصیــن، میانگین اقلام 
نسخ کاردیولوژیست  ها بالاتر است. به طور متوسط 
در ایــران، اقلام تجویز در نســخ در فاصله بین ۲.۷ 
الی ۴ قرار دارند که بالاتر از میانگین جهانی اســت. 
همچنین، مطالعه  ای در سال ۲۰۱۹، روند ۱۷ ساله 
تجویز اقلام در نسخ دارویی را بررسی کرده و نشان 
داده که روند تجویز آنتی  بیوتیک  ها در نسخ به طور 
فزاینده  ای مشاهده شده و از حدود ۳۰ درصد به ۶۰ 
درصد افزایش پیدا کرده است. همچنین در این مقاله 
مصرف آنتی  بیوتیک در ایران ســه برابر کشورهای 

OECD است.
 بنابراین، وزارت بهداشت با نظارت دقیق بر اجرای 
راهنماهــای بالینی، علاوه بر اینکــه می تواند روند 
تجویز دارو را منطقی کند، تأثیر به سزایی در کاهش 

کمبودهای دارویی خواهد داشت.

چرا کمبود دارو اتفاق می افتد  
وقتی صحبت از کمبود 
بایــد  شــود،  مــی  دارو 
داروهــا  کــدام  ببینیــم 
کمیاب شده و اساسا چرا 
این اتفاق افتاده اســت. 
زیــرا، عنــوان می شــود 
که 9۷ درصــد داروهای 
مورد نیاز کشــور، تولید 

داخل است. 

تعداد کمی از گزارش ها نشان 
داده اند که درصد کمی از مردم 
بلافاصلــه پس از واکســینه 
شــدن علیه کووید۱۹ دچار 

وزوز گوش می شوند.
 به نظر می رسد خطر ابتلاء به 
وزوز گــوش- زنگ زدن در یک یا هر 
دو گوش- پس از واکسیناســیون کووید ۱۹ کم باشد، و در 
حالی که برخی مطالعات ارتباط بین این دو را شناسایی کرده 
اند، داده های بیشتری برای تعیین اینکه آیا وزوز یک عارضه 

جانبی احتمالی است مورد نیاز است.
 مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری های آمریکا که در 
حال حاضــر گزارش های مربوط بــه وزوز گوش مرتبط با 
واکسن را بررسی می کند، اعلام کرده که در حال حاضر به 
نظر نمی رسد ارتباطی بین وزوز گوش و واکسیناسیون کووید 

وجود داشته باشد.
 تصور می شود که سایر واکسن ها، مانند واکسن آنفلوانزا 
هم باعث وزوز گوش می شــوند، که احتمالاً به دلیل پاسخ 
التهابی ناشی از واکسیناسیون است، اما هنوز خیلی زود است 
که بگوییم واکسن های کووید ۱۹ نیز می توانند چنین تأثیری 

داشته باشند.
 دکتر »حمید جلیلیان«، مدیر گوش شناسی، نوروتولوژی، 
و جراحی قاعده جمجمه در دانشــگاه کالیفرنیا، می گوید: 
»معلوم نیست که آیا این خود واکسن است که می تواند باعث 
واکنش التهابی در بدن شود، یا این اتفاق می افتد زیرا بسیاری 
از افراد دریافت کننده واکسن، مستعد وزوز گوش هستند.«

 برای مثال، گزارشــی کــه در مارس ۲۰۲۲ منتشــر 
شــد، ۱۲۲۴۷ مورد گزارش شــده وزوز گــوش را پس از 

واکسیناسیون کووید ۱۹ تا سپتامبر ۲۰۲۱ شناسایی کرد. 
مطالعه دیگری در ســال ۲۰۲۲ وزوز گوش را به عنوان 
یکی از مهمترین عوارض جانبی گوش و حلق و بینی گزارش 

شده پس از واکسیناسیون کووید رتبه بندی کرد. 
یک مطالعه جدیدتر که در مارس ۲۰۲۳ منتشــر شد، 
مواردی از وزوز گوش مرتبط با واکســن را نادر، اما در موارد 

خاص، شدید نشان داد.
 در نهایــت، گزارش آوریل ۲۰۲۳ نشــان داد که ۱۴.۵ 
درصد از شرکت کنندگان در طی چهار هفته پس از واکسینه 
شــدن، نوعی علائم گوش را داشتند که وزوز گوش دومین 

علامت شایع گوش شناختی گزارش شده است.
 به گفته جلیلیان، حــدود ۱۰ تا ۱۵ درصد از جمعیت 
به وزوز گوش مبتلا هستند و برآوردها نشان می دهد که ۱ 
درصد از جمعیت می توانند به طور موقت در هر سال به وزوز 

گوش مبتلا شوند.
 جلیلیان گفت: »این مسئله ممکن است به این دلیل باشد 
که آنها به هر حال به وزوز گوش مبتلا می شــوند و لزوماً به 

خاطر زدن واکسن نیست.«
 اگرچه مشخص نیست که وزوز گوش ممکن است یک 

عارضه جانبی واکسن باشد، اما دور از ذهن نیست.
 جلیلیــان می گویــد: »هر چیزی کــه واکنش التهابی 
قابل توجهی در بدن ایجاد کند می تواند مغز را حساس تر کند 
و باعث شود مغز توجه بیشتری به صدای زنگ داشته باشد«.

 احساس زنگ زدن به دلیل از بین رفتن سلول های گوش 
داخلی ایجاد می شود و این وضعیت می تواند در افراد مبتلا 

به میگرن تشدید شود.
 با این حال، هنوز مشخص نیست که آیا بین واکسن های 

کووید و وزوز گوش رابطه علیّ وجود دارد یا خیر.

»وزوز گوش« عارضه جانبی واکسن 
کووید۱۹ است 

   سلامت

نایب رییس جامعه جراحان با تاکید بر لزوم 
افزایش سهم ســلامت از بودجه کشور، گفت: 
برای اینکه کشور بتواند پزشکان و کادر درمانی 
بهتری تربیت کند لازم اســت توجه ویژه ای به 
افزایش بودجه در زمینه آموزش داشت تا کیفیت 

درمان طی سالهای آینده کاهش پیدا نکند.
 به گزارش ایســنا، چهل و چهارمین کنگره 
جامعه جراحان ایران پس از وقفه ای سه ساله 
بدلیل اپیدمی کرونا در تاریخ ۲۳تا ۲۷ اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۲ با حضور جراحان کشور و اعضا انجمن 
های همکار در مرکز همایش های رازی دانشگاه 

علوم پزشکی ایران برگزار خواهد شد.
 دکتر کاظم عباســیون نایب رییس جامعه 
جراحان ایران با اعــلام این خبر گفت: جامعه 
جراحان ایران از تمامی رشــته های جراحی و 
بالغ بر ۱۱ انجمن تشکیل شده و در کنگره های 
ســالانه هر گروه مرتبط با رشته جراحی خود 
همکاری دارد و اقدام به اجرای برنامه های علمی 

و بازآموزی توسط انجمن مربوطه است.
 وی افزود: طی کنگره امسال نیز مانند دوره 
های پیشین طی مراسم افتتاحیه مسائل علمی، 
پزشکی مربوط به کشور مطرح خواهد شد و در 
خلال برنامه افتتاحیه ضمن بزرگداشت استادان 
پیشکسوت جراحی، از سخنرانان مدعو قدردانی 

خواهد شد.
 عباســیون با اشــاره به اینکــه موضوعاتی 
مانند تروما و تصادفات، سرطان ها، چالش های 
آموزش پزشــکی، تکنیک هــای نوین جراحی 
و صدها عنوان مهم در راســتای تشــخیص و 
درمــان بیماری ها طی پنج روز برگزاری کنگره 
در سالن های مختلف به شکل سخنرانی وارائه 
مقالات علمی همچنین کارگاه های آموزشــی، 
جراحی زنده و... و. ارائه خواهد شد، گفت: آغاز 
مراســم طبق روال همیشگی افتتاحیه توسط 
استاد دکتر ایرج فاضل رییس جامعه جراحان 
ایران خواهد بود وامســال استاد ارجمند دکتر 
علی ملک حســینی - پایه گذار پیوند کبد در 
ایران و یکی از پنج جراح برتر پیوند کبد در دنیا 
نیز ســخنرانی اختصاصی خواهند کرد؛ ایشان 
سخنران مدعو مراسم افتتاحیه چهل و چهارمین 
کنگــره جامعه جراحان ایران در روز نخســت 
یعنی ۲۳ اردیبهشــت ۱۴۰۲اســت و در مورد 
دستاوردهای پیوند کبد در کشور و پیشرفت های 

موجود سخنرانی خواهند کرد.
 نایــب رییس جامعه جراحان ایران به دیگر 
ســخنرانان این کنگره اشــاره کرد و با تاکید 
بــر اینکه اپیدمی کرونا که اکنــون برای مردم 

عادی شده و همانند سرماخوردگی به آن نگاه 
می کنند، منجر به تعویق ســه ساله برگزاری 
کنگره های ســالانه جامعه جراحان ایران شد، 
گفت: موفقیت های ایران در کنترل این بیماری 
با وجود مشکلات و موانع مختلف، یک دستاورد 
در دنیا و در میان کشورهای منطقه بوده است؛ 
بنابراین مسیری که در دوران کرونا طی کردیم 
صحیح بود و قابل مقایسه با کشورهای پیشرفته 
دنیاست که بخش عمده آن مدیون کادر درمانی، 

پزشکان و پرستاران  است.
 عباســیون گفت: یکی از دلایل حضور در 
کنگره های علمی، ایجاد فرصت تعامل و گفتگو 
از نزدیک و چهره به چهره اســت که به اعتقاد 
جامعه جراحان این نکته بســیار مهم و اثرگذار 
خواهد بود. جامعه جراحان بیش از ۱۵ شــاخه 
اســتانی دارد که پیش بینی می شــود بالغ بر 
دوهزار نفر طی این کنگره عظیم از برنامه های 

علمی و آموزشی آن بهره بگیرند.
 وی همچنین با اشاره به انتخابات هیات مدیره 
جامعه جراحان ایران در ۲۵ اردیبهشت ماه و به 
صورت الکترونیک و در طول برپایی کنگره، ادامه 
داد: گرچه تعداد شــرکت کنندگان در کنگره 
از هزار نفر بســیار بیشتر اســت ولی متاسفانه 
سال های گذشته تعداد مشارکت کنندگان در 
انتخابات هیات مدیره جامعه جراحان کمتر از 
این عدد بوده اســت. بدین ترتیب باید تشویق 
کرد تا افراد شایسته به نمایندگی از انجمن های 
مختلف منتخب شوند تا بتوانند برنامه های خوبی 

برای آینده جامعه پزشکی داشته باشند.
 نایب رییس جامعه جراحان همچنین با بیان 
اینکه اگر سهم ســلامت در بودجه کشور کم 
است، ولی خدمت رسانی توسط جامعه پزشکی 
و مراکز درمانی کشــور طی ســالهای گذشته 
محدود نشده است، گفت: البته آموزش پزشکی 
تحت تاثیر مسائل اقتصادی و معیشتی جامعه 
پزشــکی قرار خواهد گرفت. برای اینکه کشور 
بتواند پزشکان و کادر درمانی بهتری تربیت کند 
باید توجه ویــژه ای به افزایش بودجه در زمینه 
آموزش داشــت تا کیفیت درمان طی سالهای 

آینده کاهش پیدا نکند.
 بنابر اعــلام روابط عمومی جامعه جراحان، 
وی در خصوص مهاجرت برخی پزشکان و اعضا 
جامعه پزشــکی به خارج از کشورگفت: از بابت 
اینکه همکاران ما نام و جایگاه پزشکی و تخصص 
ایــران را در دنیــا مطرح خواهنــد کرد، جای 
خرسندی فراوان دارد چون موفقیت هر پزشک 
ایرانی در خارج از کشور حکایت از پایه های قوی 
آموزش پزشــکی در ایران خواهد داشت؛ اما از 
سوی دیگر برخی از همکاران برای گذراندن دوره 
های تکمیلی جدید از کشور خارج می شوند ولی 
عده ای تصور می کنند آنان برای همیشه کشور 
را ترک کرده اند. بی شک بسیاری از این عزیزان 
باز خواهند گشت ولی آمار دقیق آن در اختیار 
وزارت بهداشت است. امیدوارم و آرزو می کنم که 
همگی در کنار یکدیگر بتوانیم به مردم و مملکت 

خدمتی مناسب و موثر ارائه کنیم. 

لزوم افزایش سهم سلامت از بودجه کشور 

یک متخصص کــودکان گفت: علائــم آلرژی 
که ما در کودکان مشــاهده می کنیم حاصل تولید 
هیستامین و بروز واکنش های حساسیتی ناشی از آن 

در بدن است.
 مژگان عزیزی در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: 
به طور معمول، آلرژن ها )محرک ها( بی ضرر هستند 
امــا وقتی کودک به آلرژی دچار اســت بدن تصور 
می کند که آلرژن ها مضر هستند و درنتیجه با تولید 
آنتی بادی هایی به نــام ایمونوگلوبولین E به آن ها 
حمله می کند، این آنتی بادی ها به سلول های خاصی 
به نام ماست سل ها متصل می شوند و هیستامین در 

خون آزاد می شود.
 وی با اشــاره به این که علائم آلــرژی که ما در 
کودکان مشاهده می کنیم حاصل تولید هیستامین 
و بروز واکنش های حساســیتی ناشی از آن در بدن 
است، بیان کرد: وقتی این اتفاق در مجاری تنفسی 
رخ می دهد، می تواند باعث علائم آسم مانند سرفه و 

خس خس سینه شود.

 عزیزی با اشــاره به این که واکنش های آلرژیک 
ممکن اســت هر نقطه ای از بــدن را درگیر کرده و 
متعاقب آن علائمی نیز بروز کند، تصریح کرد: این 
علائم شامل واکنش ها و حساسیت پوستی، چشمی، 
گوارشی، آلرژی بینی، سینوسی، گلو و ریوی است 
و معمــولاً در مکان هایی که کــودکان در معرض 
محرک های حساسیت زا قرار می گیرند، سلول های 
سیســتم ایمنی تعادل و هماهنگی اولیه خود را از 
دســت می دهند و درنتیجه علائمی مانند گرفتگی 
بینی، عطســه، خارش یا آبریــزش بینی، خارش 
در گوش یا ســقف دهان، قرمزی چشم ها همراه با 
خارش و اشک ریزش، خشکی پوست و قرمز شدن 
پوست همراه با خارش، کهیر یا جوش های خارش دار، 
بثورات خارش دار، علائم آســم، مانند تنگی نفس، 

سرفه، خس خس سینه از خود نشان می دهد.
 ایــن متخصص کــودکان ادامــه داد: بعضی از 
محرک های خــاص توان کلیــد زدن واکنش های 

آلرژیک را دارا هستند.
 وی افــزود: از رایج ترین محرک هــا یا آلرژن ها 
می توان به گــرده درختان و علف های هرز، لاتکس 
موجود در دستکش ها، هاگ ها و اسپورهای قارچی، 
شوره حیوانات، ادرار و چربی پوست آن ها، بعضی از 
مواد غذایی حساسیت زا، بعضی از داروها، نیش زنبور 

و حشراتی مانند سوسک اشاره کرد.
 عزیزی تصریح کرد: آلرژی می تواند هر کسی را 
صرف نظر از سن، جنسیت، نژاد، یا وضعیت اجتماعی 

و اقتصادی تحت تأثیر قرار دهد.
 این متخصص کودکان ادامه داد: برای تشخیص 
آلرژی، پزشک در ابتدا کودک را معاینه کرده و سپس 

سابقه درمانی کودک را جویا می شود.
 وی با اشاره به این که تست پوستی از رایج ترین 
روش برای تشخیص نوع ماده حساسیت زا در کودکان 
است، ادامه داد: در تست پوستی وجود آنتی بادی های 
IgE برای بعضی از آلرژن ها )مانند غذاها، گرده ها یا 

شوره حیوانات( سنجیده می شود.
 عزیزی تصریــح کرد: در آزمایــش خون برای 
تشــخیص آلرژی، آنتی بادی های IgE موجود در 
خون اندازه گیری می شــوند، آزمایشــی که بیشتر 
مورداستفاده قرار می گیرد RAST  نام دارد، اگر بنا 
به دلایلی امکان آزمایش پوستی میسر نباشد ممکن 

است از آزمایش خون استفاده شود.
 این متخصص کودکان با اشاره به این که نوع دیگر 
تست چالش بوده که زیر نظر متخصص ایمونولوژی 
و آلرژی انجام می شود، بیان کرد: در این تست مقدار 
بســیار کمی از آلرژن از راه دهانــی به کودک داده 
می شود، با استفاده از این تست پزشک قادر خواهد 

بود شدت واکنش آلرژی را ارزیابی کند.
 وی بیــان کرد: درمان علائم کودک به ســن و 
سلامت عمومی او بستگی دارد، علائم آلرژی گاهی 
شــبیه ســایر بیماری ها و اختلالات است بنابراین 
تشــخیص قطعی و درمان درســت آن به پزشک 

بستگی دارد. 

مدیرکل بیمه سلامت گلســتان از بیمه رایگان 
بیماران خاص اعم از مبتلایان به بیماری های ام اس، 

تالاسمی، هموفیلی، دیالیز و پیوند کلیه خبر داد.
 سیدمحمد حســینی در گفتگو با خبرنگاران با 
اشاره به سرانه حق بیمه سال ۱۴۰۲ اظهار کرد: حق 
بیمه یک سال برای هر نفر یک میلیون و ۴۳۵ هزار 
و ۲۰۰ تومان است که این مبلغ برای افراد با دهک 

درآمدی ۱۰ به شکل کامل محاسبه می شود.
 وی با بیان اینکه دهک های درآمدی یک تا سه 
نیز که بر اســاس آزمون ارزیابی وسع به ما معرفی 
می شوند به شکل رایگان تحت پوشش قرار می گیرند، 

افزود:  افراد در دهک هــای درآمدی چهار باید ۱۰ 
درصد مبلغ حق بیمه سالانه، دهک درآمدی پنجم 
۲۰ درصد، دهک درآمدی ششم ۳۰ درصد، دهک 
درآمدی هفتم ۴۰ درصد، دهک درآمدی هشتم ۶۰ 
درصد و دهک درآمدی نهم ۸۰ درصد از حق بیمه 
یــک میلیون و ۴۳۵ هزار و ۲۰۰ تومانی را پرداخت 

کنند.
 مدیرکل بیمه سلامت گلستان با تأکید بر اینکه 
بیماران خاص اعم از ام اس، تالاســمی، هموفیلی، 
دیالیــز و پیوند کلیه و بیماران نادر که فاقد هرگونه 
بیمه درمانی باشــند به شکل رایگان تحت پوشش 
بیمه قرار می گیرند، بیان کرد: با تأیید نوع بیماری 
توسط معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی، پوشش 
بیمه ذیل صندوق بیمه ایرانیان برای این افراد برقرار 

خواهد شد.
 حســینی از فعالیت چهار صندوق بیمه ای در 
سازمان بیمه سلامت خبر داد و یادآور شد: روستائیان 
و ساکنان شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر به صورت رایگان 
و با تأیید محل ســکونت توسط مراکز بهداشتی و 

درمانی تحت پوشش قرار می گیرند.

 وی اضافه کرد: صندوق ســایر اقشار نیز شامل 
گروه هایی می شوند که معمولاً دولت حق بیمه آن ها 
را در ردیف های بودجه ای بیمه سلامت تأمین کرده 
و یا سازمان دیگری برای بیمه این افراد با ما قرارداد 
منعقد کرده که بیمه شدگان این بخش افراد تحت 
پوشش سازمان بهزیستی، کمیته امداد، بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، طلاب و دانشجویان را شامل می شود.

 به گفته مدیرکل بیمه ســلامت گلســتان؛ در 
صورتی که افراد جزء سه دهک اول باشند به شکل 
رایگان در صندوق ایرانیان بیمه می شــوند و در غیر 
این صورت براســاس درصدهای ذکر شــده تحت 

پوشش قرار خواهند گرفت.
 حسینی با تأکید بر اینکه تمدید سه دهک اول 
درآمدی در ابتدای سال با تأمین منابع از سوی دولت 
انجام شده است، یادآور شد: اسامی افرادی که اخیراً 
به عنوان ســه دهک فاقد بیمه از سوی وزارت رفاه 
اعلام شدند به صورت سیستمی تحت پوشش بیمه 
قرار گرفته و نیازی به مراجعه به دفاتر پیشــخوان 

دولت ندارند. 

چه عواملی باعث ایجاد آلرژی در کودکان می شوند؟ 

بیماران خاص رایگان بیمه می شوند
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ÁÁÁÁ    خبر

استاندار مازندارن با اشاره به اینکه ما متمدن ترین 
مردمان جهان را داریم که توانســتند بی نظیرترین 
جنگل های هیرکانی را حفط کنند، گفت: جنگل های 
هیرکانی به ظرفیتی برای جذب گردشــگر تبدیل 

شده  است.
 ســید محمود حســینی پور   در همایش بین 
المللی گردشــگری که در بابلسر برگزار شد، اظهار 
کرد: در طول ســال بیــش از ۲۰ میلیون جمعیت 
شناور در قالب گردشگر و مسافر خارجی و داخلی 
وارد مازندران می شــوند، از مهم ترین ظرفیت های 
استان سه بندر اســتراتژیک است که وجه تمایز ما 

نسبت به سایر استان ها به شمار می آید.
 این مسئول کشــاورزی و آبزی پروری را مسیر 
جدید برای جذب گردشگر دانست و گفت: مازندران 
رتبه اول تولید محصولات کشاورزی را در کشور دارد 

با ســازماندهی این فرصت می توانیم شاهد آشتی 
انسان و طبیعت باشیم .

 حسینی پور مسیر سوادکوه را یکی از گذرگاه های 
مازندران برای جذب گردشــگر دانست و ادامه داد: 
مســیر راه ریلی مازندران به واسطه منابع طبیعی 

موجود توجه گردشگران را به خود جذب می کند.
 وی با بیان اینکه وجود سه فرودگاه در مازندران 
موجب شــد تا زیرســاخت های گردشگری در این 
اســتان فراهم باشد، تصریح کرد: دو فرودگاه مجوز 
پرواز بین المللی دارنــد. همچنین تنها بندر ریلی 
متصل به رورو ظرفیتی است که می تواند تحولات 

بزرگی را در گردشگری ایجاد کند.
 اســتاندار مازنــدران وجــود ۷۷ مرکز علمی 
دانشگاهی در استان را در تعامل علمی با کشورهای 
همســایه اثر گذار و عامل جذب گردشگر دانست و 
یادآور شــد: یک هزار و ۶ مقاله در حوزه گردشگری 
توسط پژوهشگران مازندران منتشر شده که نشانگر 

فضای گسترده علمی استان است.
 این مســئول درباره اهداف ایــن نهاد در حوزه 
گردشگری اظهار کرد: یکی از اهداف ما استفاده از 
گردشگری داخلی در تحکیم انسجام ملی است چرا 
که بسیاری از مراودات اقتصادی در مازندران محقق 

می شود.

ارتقــاء  و  حفــظ  حسینی پور،اشــتغالزایی،   
صنایع دستی، حفاظت و صیانت از مواریث طبیعی 
و فرهنگی، حفــظ تالاب ها به ویژه تالاب میانکاله و 
جنگل های هیرکانی، حفاظت از آثار تاریخی موزه ها 
و سایت موزه ها، تسهیل و تسریع جذب و به کارگیری 
سرمایه گذاری، ســفر دریایی به عنوان جاذبه ویژه 
دریای خزر میان مازندران و کشــورهای همسایه، 
برداشتن روادید برای توسعه فروش صنایع دستی، 
حفاظت از بناهای تاریخی و توســعه گردشــگری 
ســامت اولویت نخســت ما در حوزه گردشگری 

به شمار می آید.
 استاندار مازندران، هدف از برگزاری این رویداد 
را معرفی فرهنگ غنی مازندران به دیگر کشورها یاد 
کرد و افزود: شخصیت بی نظیری مانند نیما یوشیج 
در استان داریم که طرفداران بسیاری در کشورهای 
همســایه دارد، این امر می تواند بســتر گردشگری 

فرهنگی و ادبی استان باشد.
 حسینی پور با بیان اینکه مازندران ظرفیتی بزرگ 
برای جذب ســرمایه گذاران خارجی است، تصریح 
کرد: از تمامی سرمایه گذاران خارجی برای حضور و 

فعالیت اقتصادی در مازندران دعوت می کنیم.
 “صادق برزگر” مدیرکل میراث فرهنگی مازندران 
نیز این استان را غنی از مواریث طبیعی و فرهنگی 

خواند و اظهار کرد: طی ســفر هیاتی متشــکل از 
استاندارمازندران، مدیران دولتی و بخش خصوصی 
در تیرماه سال جاری به روسیه با تصویب برگزاری 
این همایش مقرر شد تا ضمن معرفی ظرفیت های 
گردشــگری اســتان خبر لغو روادید گروهی نیز با 
حضور مســئولان و بخش خصوصی روسیه اعام 

شود.
 وی افزود: در این همایش نمایشگاه توانمندی های 
استانی در ۳۵ غرفه شامل گردشگری و صنایع دستی 
را در کنار برگزاری جشــنواره غذا با معرفی ۴۳ نوع 

غذای بومی مازندران برپا شده است.
 توســعه گردشگری با اســتفاده از ظرفیت 

بخش خصوصی
 “محســنی بندپــی” نایب رییس کمیســیون 
گردشــگری مجلس نیز با اعام اینکــه در دولت 
ســیزدهم اقدامات خوبی برای توسعه گردشگری 
مازندران برداشــته شــده اســت، اظهار کرد: در 
پهنه استان شاهد گشــایش های بسیار در عرصه 

گردشگری هستیم.
 وی وجود سه فرودگاه و سه بندر در مازندران را 
ظرفیت خوبی برای گردشگری و توسعه اقتصادی 
داست و ادامه داد: ۴۷۰ کیلومتر ساحل و پهنه وسیع 
طبیعی در کنار فرهنگ اصیل و غنی مازندران را به 

منطقه ویژه گردشگری تبدیل می کند.

 محسنی بندپی با اشاره به اینکه صنایع دستی 
ما در مظلومیت قرار گرفته است و تاکنون از ظرفیت 
بخش خصوصی درســت استفاده نشد، خاطرنشان 
کرد: توســعه امری گروهی است و فرهنگ آن باید 
از زمان رشد تا بزرگسالی به نسل آینده آموزش داده 

شود.
 مازندران نیازمند مدیریت توسعه گرا است

 “حجت الاسام والمســلین قلی پور” امام جمعه 
بابلسر نیز ضمن گرامیداشــت هفته دفاع مقدس 
گفت: اگر امروز این رویداد برگزار می شود به برکت 

غیرت ایثارگران و شجاعت شهدا است.
 وی افزود: صنعت گردشگری در جهان طرفداران 
زیادی دارد اگر به درســتی به آن نگریســته شود 

اثرگذار است.
 امام جمعه بابلسر، با اشــاره به اینکه در متون 
روایی از معصومین به طور مســتمر توصیه به سیر 
و سفر شده است، تصریح کرد: برخی به دلیل نبود 
فهم درست دین مداری را مانع گردشگری می بینند 
در حالیکه دین به مساله سیروسیاحت، تفریح سالم 

و حرکت توام با تفکر تاکید شده  است.
 خطیب نماز جمعه بابلسر با بیان اینکه گستره 
طبیعی مازندران و ظرفیت های غنی آن مدیریتی 
توســعه گرا می طلبد، اظهار کرد: رهبری فرمودند، 
استانی که جنگل و دریا دارد نباید بیکار داشته باشد

جنگل های هیرکانی به ظرفیتی برای جذب گردشگر تبدیل شده  است 
  

خاطرات جنگ و دوران دفاع مقدس به عنوان بخشی از 
تاریخ ایران ثبت شــده است. برای حفظ و یادآوری آنچه در 
این هشت سال رخ داد، مستندنگاری های زیادی انجام شده 
و بخش دیگری از این تاریخ نیز به عنوان »یادمان های دفاع 
مقدس« در فهرست آثار ملی کشور، ثبت شده است. با این 
وجود وضعیت حفاظت و نگهــداری برخی از این یادمان ها 
چندان مناسب نیست و بارها درباره آن ها هشدار داده شده 

است.
 به گزارش ایسنا، در طول هشت سال جنگ تحمیلی و 
دفاع مقدس، مناطقی از خاک ایران به جبهه های نبرد تبدیل 
شده بود؛ مناطقی که امروز یاد رزمنده ها و شهدای این جنگ 
بر آن ها نقش بسته است و هنوز هم آثاری از آن دوران در این 
مناطق دیده می شود. آن مناطق جنگی اکنون به یادمان هایی 
از دفاع مقدس تبدیل شــده است که مردم زیادی از سراسر 

ایران در قالب کاروان های راهیان نور به آن ها سفر می کنند.
 شماری از این مناطق که بخشی از حافظه بشری و تاریخ 
ایران اســت، در فهرست میراث ناملموس کشور ثبت شده  
اســت. هرچند در سال ۱۳۹۴ فرهاد نظری ـ مدیرکل وقت 
دفتر ثبت سازمان میراث فرهنگی، از تهیه فهرست جدیدی 
به نام »میراث فرهنگی انقاب و دفاع مقدس« برای حفاظت 
و نگهداری بهتر، خبر داده بود، اما اکنون بررســی ها نشان 
می دهد این آثار همچنان در فهرست »میراث ناملموس« ثبت 

می شوند.
 تا آن ســال، حدود ۱۴ یادمانِ هشت سال دفاع مقدس 
در فهرست میراث فرهنگی انقاب و دفاع مقدس ثبت شده 
بود، اما اکنون بررسی های ایسنا نشان می دهد شمار این آثار 
افزایش یافته است. این آثار در هشت استان کشور در فهرست 
آثار غیرمنقول ملی ثبت شده اند که در ادامه برخی از آن ها 

مرور می شود:
 محوطه یادمانی دالانی سروآباد، محل شهادت شهدای 
غریب سیرانبند )یادمان های شهدای گمنام سیرانبند بانه(، 
محل شهادت شهدای بوالحسن، سنگرهای عملیات والفجر ۴ 
زریوار، محوطه یادمانی عملیات والفجر ۴ مریوان و بیمارستان 
صحرایی ابوعمار که از جمله یادمان های اســتان کردستان 

هستند.  
 در استان آذربایجان غربی نیز محل آغاز عملیات کربای 
۲، کربای ۷ و والفجر ۲ در شهرســتان پیرانشهر )منطقه 
عملیاتی تمرچین(، محوطه یادمان عملیات نصر ۷ )بلفت(، 
محل شهادت شهید امینی در مهاباد )مرکز آموزشی و اردویی 
شهید امینی(، محل شهادت شهید زین الدین )فرمانده لشکر 
۱۷ علی ابن  ابی طالب( در روســتای دارساوین و خانه پدری 
شهید باکری )کارخانه قند میاندوآب( در فهرست ملی ثبت 

شده اند.  
 مدارس دخترانه زینبیه و ثارالله میانه، محل شــهادت 
دانشجویان دانشکده فنی دانشگاه تبریز و محل اعزام نیروی 
تبریز در استان آذربایجان شرقی به عنوان یادمان های دفاع 

مقدس به ثبت رسیده اند.  
 کرمانشاه نیز از دیگر استان هایی است که یادمان هایی از 
دوران دفاع مقدس را در دل خود جای داده اســت؛ دیدگاه 
شهر سومار، دیدگاه منطقه عملیاتی شیخ صله، دیدگاه جبهه 
شهید بهشتی، بیمارستان تخریب شده قصرشیرین، یادمان 
بین المللی مرصاد، یادمان بــازی دراز، یادمان مطلع الفجر 
گیانغرب، یادمان شــهدای ۲۶ مرداد پاوه، یادمان شــهید 
شــیرودی و یادمان پادگان ابوذر از جمله یادمان های ثبتی 

این استان هستند.  
 اما بیشترین یادمان های دفاع مقدس در استان خوزستان 
قرار گرفته اســت که از جمله آن ها می توان به ســاختمان 
گمرک خیابان فردوســی خرمشهر، شواهد دفاع مقدس در 
مســجد سیدالشهدا )ع( خرمشهر، مدرســه دریابد رسایی 
خرمشهر، مکان پل نو و اولین خاکریز دفاع مقدس خرمشهر، 
شــواهد دفاع مقدس در پادگان دژ خرمشــهر، ساختمان 
تدارکات و مهندسی سپاه امیریه، بیمارستان زیرزمینی »یا 
زهرا )س(« در دزفول، منبع آب پارک مرکزی سوســنگرد، 
محوطه یادمانی پادگان دوکوهه، قرارگاه کربا )باشگاه گلف 
اهواز(، بیمارستان صحرایی زیرزمینی اندیمشک، بیمارستان 
شهید کانتری اندیمشک، جســر نادری، محوطه یادمانی 
جبهه شــوش )غرب کرخه(، حمام پادگان لشکر ۲۵ کربا 
و شــواهد دفاع مقدس در بن بســت یکِ خیابان دلگشای 

خرمشهر اشاره کرد.  
 همچنین ساختمان معراج شهدای خراسان، ساختمان 
قدیم جهاد ســازندگی خراســان در  خراســان رضوی و 
بیمارســتان زیرزمینی جزیره خارک در بوشــهر، از دیگر 
یادمان های دفاع مقدس کشــور هســتند که به ثبت ملی 

رسیده اند.
 استان ایام نیز هشت یادمان دفاع مقدسِ ثبت شده دارد 
که محوطه های یادمان قاویزان، یادمان شــرهانی، یادمان 
عملیات سیدالشهدا، یادمان عملیات والفجر، یادمان شهید 
حسن باقری، یادمان سه راه جندالله، یادمان شهید کشوری 

و زمین فوتبال چوار را شامل می شود.  
 رائد ناصری فر ـ معاون میراث فرهنگی استان ایام ـ نیز 
به ایســنا گفت که سه پرونده دیگر شامل منطقه عملیاتی 
دره  شیلر مهران، منطقه عملیاتی چیات دهلران و منطقه 
عملیاتی کوشک ایوان قرار است در این ماه )مهرماه ۱۴۰۲( 

به عنوان یادمان دفاع مقدس ایام ثبت ملی شوند.  
 افزون بر این ها، انگشــتر شهید حاج قاسم سلیمانی و 
یادمان دهاویه ســردار شهید مصطفی چمران در فهرست 

یادمان های دفاع مقدس به ثبت رسیده اند.  
 با این همه، هنوز شمار زیادی از محوطه ها و یادمان های 
جنگ تحمیلی وارد چنین فهرســتی نشــده و در برخی 
مناطق از جمله خوزستان بارها نسبت به غفلت از حفاظت و 
نگهداری از این آثار هشدار داده شده است. یک سال پیش، 
مدیر میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری شهرستان 
خرمشهر از وضعیت بحرانی برخی از این یادمان ها از جمله 
کوچه بن بست یک خیابان دلگشا و ساختمان قدیم خرمشهر 
خبر داده و گفته بود: متاســفانه توجهی به حفظ آثار ثبت 
ملی شــده در حوزه شهری وجود ندارد و در حال حاضر نیاز 
اســت بخش هایی از این آثار تملک، احیا و مرمت شوند و یا 
تغییر کاربری متناسب با شکل و ظاهری که دارند انجام شود.

میراث جنگ تحمیلی در 
ایران که ثبت شده اند 

          گزارش 

مهدی حامد سقایان معتقد است که پژوهش یک 
فرایند خلق الساعه نیست و نیازمند بودجه، برنامه ریزی، 

سرمایه گذاری و زمان زیادی است.
 این استاد دانشــگاه که به عنوان یکی از اعضای 
هیات انتخاب بخش پژوهش و ســمینار با بیســت 
و یکمین جشــنواره بین المللــی نمایش های آیینی 
سنتی همکاری داشته است، بخش سمینار را در این 
جشــنواره ، بخشی معتبر دانست و به ایسنا یادآوری 
کرد: سال هاســت شاهد برگزاری سمینارهای علمی 
پژوهشی با کیفیتی در جشنواره نمایش های آیینی 

سنتی هستیم.
 او ادامه داد: پژوهش به عنوان عنصری بنیادین در 
کارهای هنری اهمیت خود را در تئاتر جهان نشــان 
داده و هنرمندان بزرگ، بر وابســتگی آفرینش های 
هنری به پژوهش تاکید بســیاری دارند. اگر سه پایه 
بنیادین هنر تئاتر را شامل آموزش، پژوهش و آفرینش 
در نظر بگیریم، پژوهش می تواند به هر دو بخش دیگر 
کمک کند. ضمن اینکه همچون چراغی، مسیر حرکت 

مسئولان و مدیران را روشن می کند.
 ســقایان در ارزیابی آثار رسیده به بخش سمینار 
این دوره از جشنواره گفت: پژوهشگران مقالات خوبی 
فرستاده بودند؛ هم از نظر تعریف و طرح مساله و هم 
تولیــد فرضیه و روش تحقیق اما آنچه توقع من بود، 
فاکتور ابتکار و نوآوری اســت و بسیار عاقه مندم با 
کارهای جدیدی در پژوهش رو به رو شویم که بتواند 
زوایای جدیدی از آیین ها و مناسک ایرانی و نیز زوایای 
پنهانی از نمایش های سنتی را به جامعه هنری معرفی 

کند تــا در کارهای عملی و اجراهای صحنه ای مورد 
اســتفاده قرار بگیرد اما نقطــه ضعف این پژوهش ها 

کمبود عنصر خاقیت و نوآوری بود.
 او با اشــاره به شمار بزرگ دانش آموختگان تئاتر 
در هر سال افزود: با توجه به توانش )پتانسیل( بالای 
تئاتر در ایران و اینکه هر ساله هزاران فارغ التحصیل 
داریم، همیشه این پرسش اساسی مطرح می شود که 
آیا باید این مقالات، خروجی کارهای پژوهشــی دراز 
مدت یا کوتاه مدت باشــد یا اینکه مقالاتی را تولید 
می کنیم که بتوانیم خروجی های دیگری را از آن به 
دســت آوریم. هر دو برداشت درست است اما هرگز 
نباید فراموش کنیم که پژوهش یک فرایند خلق الساعه 
نیست و نیازمند بودجه، برنامه ریزی، سرمایه گذاری و 
زمان زیادی است. به پژوهشگران حرفه ای نیاز داریم 
که زندگی آنان از راه پژوهش سپری شود تا بتوانند در 
طول سال، پژوهش های بنیادن و مهم را انجام بدهند.

 او ابراز تاســف کــرد: از آنجاکه پژوهشــکده ها، 
دانشگاه ها و ادارات و دیگر نهادهای ما همگی با معضل 
کمبــود بودجه و محدودیت هــای دیگری در بخش 
پژوهش رو به رو هســتند، این بخش مهم در ایران 
در محاقی از فراموشــی قرار گرفته و گاه در ارگان ها 
و وزارتخانه ها هیچ جایگاه و منزلتی ندارد و عنصری 
فرعی اســت که اغلب فقط جنبــه تزیینی به خود 
می گیرد در حالیکه پژوهش های درست می تواند به 

توسعه تئاتر و پیشرفت کشورکمک شایانی کند.
 این کارشــناس تئاتر دو کار اساسی دانشگاه ها را 
تولید علم و پیشــرفت کشور خواند و ادامه داد: بدون 

اینها، دانشگاه های بی استفاده اند در حالیکه ما هزاران 
نیروی انسانی بسیار هوشمند و جوان داریم و می توانیم 
بخشی از دانش آموختگان دانشگاه ها را به فعالیت های 
پژوهشی جذب کنیم چراکه قرار نیست همه بازیگر یا 

کارگردان شوند.
 سقایان اضافه کرد: در مقالاتی که به این دوره از 
جشنواره رسید، قدری آفت تکرار وجود داشت یعنی 
عناوین قدری تکراری به نظر می رسید ولی امیدوارم 
پژوهشگران نومید نشوند و با عاقه و جدیت کار خود 
را دنبال کنند تا دوره بعدی شاهد سمینار پربارتری 
باشیم. البته امســال هم با تاش و خاقیتی که در 
مدیریت این بخش وجود دارد، کتاب های خوبی آماده 

شده است.
 او با ابراز خرسندی از همکاری جشنواره امسال با 
برخی از استادان برجسته پژوهش بین المللی، یادآوری 
کرد: این افراد در سطح درجه یک تئاتر جهان هستند 
و مایه مباهات است که بتوانیم سخنرانی این استادان 
بزرگ را در تهران ولو به صورت وبینار داشته باشیم. 
طیعتا حضور فیزیکی آنان در جشنواره بهتر بود ولی 
به دلیل مشــکات مالی و چالش هــای دیگر، حتی 
حضور آنان به شکل مجازی، فرصتی است مغتنم برای 
پژوهشگران و هنرمندان و دانشجویان و امیدوارم این 
روند در دیگر جشــنواره ها از جمله فجر ادامه یابد تا 

تئاتر ما از ثمرات آن بهره مند شود.
 ســقایان دربــاره برگزاری بخش هــای مختلف 
جشــنواره نمایش های آیینی سنتی از جمله بخش 
پژوهش در دیگر استان ها توضیح داد: این شیوه امسال 

باید به صورت آزمایشی دنبال شود و در ادامه، از سوی 
پژوهشگران و صاحبنظران بر اساس یک مطالعه دقیق 
و قوی بررســی شــود. کار پییچده و سختی است و 
داوری درباره آن به این سادگی نیست و قطعا نیازمند 

بررسی و آسیب شناسی است.
 او خاطرنشــان کرد: اتفاق خوبی است که دیگر 
اســتان ها هم درگیر برگزاری جشــنواره بشوند به 
خصوص که برخی شــیوه های آیینی و ســنتی در 
بعضــی مناطق خاص قوام یافته و چه خوب اســت 
که آن بخش ها در همان استان ها برگزار شود. ستاد 

برگزاری جشنواره برای این کار، زحمات زیادی کشیده 
و سفرهای متعددی انجام و مرارت های زیادی متحمل 
شدند تا این تمرکززادیی صورت بگیرد ولی فعا نباید 
نظر نهایی را اعام کرد بلکه باید منتظر بررسی بود زیرا 
خیلی از شهرها امکانات لازم را برای برگزاری جشنواره 
به ویژه در سطح بین المللی ندارند. بنابراین باید حتما 
زمینه های اجتماعی و فرهنگی هر شهر هم بررسی 

شود. 

ابراهیم دمشــناس می گوید: تا انســان هست و 
می خواند، نوشــتن و ادبیات وجود دارد. تا زمانی که 
زبان از بیان مقصود بــاز می ماند، ادبیات یار تنهایی 
آدمی می ماند. ادبیات از بین نمی رود، پوست می اندازد 

و تجدید ابزار و شمایل می کند.
 این داستان نویس در گفت وگویی مکتوب با ایسنا 
درباره  آینده بدون ادبیات، اظهار کرد: فکر می کنم این، 
آن اگری نیست که به قول مولوی بشود در آن نشست 

و زندگی کرد، در واقع تحقق آن منوط به یک اگر دیگر 
است و آن فقدان زبان است که بستر اساسی ادبیات و 
گونه های ادبی  است که هر کدام عمری طولانی دارند 
مگر آنهایی که پــس از پیدایش صنعت چاپ خلق 
شده اند که در عین حال در عناصر اساسی خود ریشه 
در روایات کهن تر دارند و نشان از پایداری آنها در زمان 

و پرسش ها و پاسخ های مسائل اساسی انسان دارند.
   او افزود: در اینجا یک عنصر ناشناخته را نادیده 

گرفته ایم و آن هم مخاطب است که در خلق و تداوم 
اثر ادبی و تشخص نویسنده، موثر است. تا انسان هست 
و می خواند،  نوشتن و ادبیات وجود دارد. تا زبان از بیان 
مقصود باز می ماند، ادبیات یار تنهایی آدمی می ماند. 
ادبیات از بین نمی رود، پوست می اندازد و تجدید ابزار 

و شمایل می کند.
 ابراهیم دمشناس خاطرنشان کرد: برای من چنین 
فضایی متصور نیست؛ جهانی که در آن ادبیات وجود 

ندارد. دســت کم من چشم اندازی از آن را نمی بینم، 
شــاید هوش مصنوعی فرداروزی در کار تولید متون 
ادبــی دخالت کند ولی آن متون در راســتایی پیش 
می رود که نمی تواند ادبیات باشد یا نوشتن تداوم پیدا 
کند ولی می تواند در خدمت ســینما باشد در مقام و 
موقعیتی پایین دســتی. با این حال شرایط ما در این 
جغرافیا به گونه ای است که همواره برای معنا داشتن و 
مقصد داشتن ضروری است که به قلم مان تکیه کنیم.

پژوهش یک فرایند خلق الساعه نیست 

ادبیات از بین نمی رود 

جدول سودوکو
جدول سودوکو یک بازی و سرگرمی جالب و جذاب می باشد جدول سودوکو از یک جدول 81 خانه تشکیل شده است ، هر جدول از 9 سطر و9  ستون تشکیل شده است . همین جدول 
خود نیز به 9 بخش تقسیم شده که هر بخش یک بسته 9 تایی را شامل  میشود. درون این بسته ها را باید با اعداد یک تا 9 پر کنید اما مجاز نمی باشید که در هر سطر یا ستون از اعداد 

تکراری استفاده کنید .

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

5 1  4   9 6 3
6 8  1 3 9    
   6  2    
 5 1  4   9 2
  9 5 2 1 4 3  
4 2  9 6     
 9 8     4  
2 4  8 7 6 3   
1 7 6 3 9     

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

7 1  8 9 2  5 6
 3 5 1 4   8 2
 8   6 3 4 1 7
4 7    9  6 1
8   3  4  7 9
9 2 1  5    4
3 4  6 2  7 9 5
 9  4 3  6 2  
 6 2  7    3

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

   4 8 7  3  
1  7 5 3 2    
4 8 3 9 1 6   2
7   1 5  4 9 8
8  5 2  4 3  1
 1 4  9  2  5
 7   4     
 4  3 2 1 6 8 7
  8 6    1 4

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

1 6 9  5    3
2 7   6  8  4
4    3     
7 4    6   5
 3 8 2  1 6 4  
 2   4 5   7
8 9 7 5 1 4 3 6  
3 5     4 9 1
  4  2 3 5  8
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سرمربی تیم فوتبال امید گفت: برای دیدار با هنگ 
کنگ تنها ۱۳، ۱۴ بازیکن در اختیار دارم اما با انگیزه 
ای که بازیکنان دارند به کســب سکو در بازی های 

آسیایی خوشبین هستم.
 به گــزارش خبرنگار مهر از هانگژو، رضا عنایتی 
ســرمربی تیم فوتبال امید کشــورمان در رابطه با 
پیروزی مقابل تایلند و صعود به مرحله یک هشتم 
نهایی بازی های آسیایی هانگژو بیان کرد: خدا را شکر 
تمامی بازیکنان عملکرد خوبی را از خود به نمایش 
گذاشتند و فعل خواستن را صرف کردند تا توانستیم 

مقابل تیم خوب تایلند پیروز شویم.
 او ادامــه داد: در مرحله یک هشــتم نهایی باید 
بــه مصاف تیم هنگ کنگ برویم که این تیم هم از 
تمام ظرفیت خود برای موفقیت در بازی های آسیایی 
استفاده کرده است. البته چند تیم دیگر هستند که 
با اکثر بازیکنان بزرگسال خود در این رقابت ها حضور 
پیدا کرده اند تا در سکوی مدالی قرار گیرند اما تیم 
امید ایران تنها ۲ بازیکن بزرگسال داشته که جا دارد 
از سید حسین حسینی و ارسلان مطهری بی نهایت 

تشکر کنم که کمک زیادی به ما کرده اند.
 سرمربی تیم امید افزود: زمان برگزاری رقابت های 
مقدماتی المپیک و بازی های آسیایی نزدیک به هم 
بــود و به همین دلیل ما در لیســت خود تغییراتی 
ایجاد کردیم. به دلیل حضور برخی از تیم ها در لیگ 
قهرمانان آسیا ما نمی توانیم از بازیکنان این باشگاه ها 
اســتفاده کنیم و سه بازیکن پرسپولیس که در اردو 
حاضر بودند برای همراهی تیم باشــگاهی خود در 
دیدار برابر الدحیل اردوی تیم ملی را ترک کردند و 

عازم قطر شدند.
 عنایتی در خصوص نتایج تیم امید در مقدماتی 
المپیک پاریس بیان کرد: پیش از برگزاری رقابت های 
مقدماتی المپیک در ازبکستان در مجموع من تنها 
۱۶، ۱۷ روز بازیکنــان را در اختیــار داشــتم؛ یک 
تورنمنت خوب را در عراق داشتیم که آن بازی ها به ما 
خیلی کمک کرد و در مقدماتی المپیک در ازبکستان 
هم تمام تلاشمان را کردیم اما متأسفانه نتوانستیم 
موفق ظاهر شویم. معتقدم که نباید نتیجه گرفتن تیم 
را به کادرفنی نسبت داد اکنون ما نتایج در ازبکستان 
را فراموش کرده ایم و به دنبال کســب موفقیت در 

بازی های آسیایی هستیم.
 سرمربی تیم امید ادامه داد: آخرین عنوان فوتبال 
ایران در بازی های آسیایی به سال ۲۰۰۲ بر می گردد. 
بازیکنان فعلی تیم امید انگیزه بالایی دارند که تیم را 
به ســکو برسانند. در حال حاضر ۱۳، ۱۴ بازیکن در 
اختیــار دارم و باید با همین نفرات به مصاف هنگ 
کنگ برویم تنها نگرانی من از مصدومیت بازیکنان 
اســت چون در ابتدا قرار نبود که بازیکنان باشگاه ها 
اردوی تیم امید را ترک کنند اما متأسفانه این اتفاق 

رخ داد.
 او در پایان گفت: اگر تیم هنگ کنگ را شکست 
دهیم در مرحله یک چهارم نهایی باید به مصاف یکی 
از ۲ تیم ژاپن یا کره شمالی بازی کنیم که هر ۲ تیم 
از کیفیت بالایی برخوردار هستند و مطمئناً مصاف 
سخت تری نسبت به هنگ کنگ برای ما خواهد بود. 
در دیــدار برابر تایلند به دلیل گرمای زیاد هوا انرژی 
بازیکنان گرفته شــد اما ساعت بازی با هنگ کنگ 
مناسب اســت و به امید خدا در این دیدار بازیکنان 

سربلند از زمین خارج خواهند شد. 

رئیس فدراسیون قایقرانی ابراز امیدواری کرد در دو روز 
آینده ورزشکاران این رشته بتوانند با مدال آوری به ارتقای 

کاروان ورزش ایران در جدول توزیع مدال ها کمک کنند.
 به گزارش خبرنگار مهر از هانگژو، علیرضا سهرابیان پس 
از صعود قایق های ایران به فینال مسابقات در رقابتهای روز 
شنبه بازی های آسیایی گفت: بسیار خوشحال هستم که 
دختران و پسران فدراسیون قایقرانی توانستند در نخستین 

روز مسابقات به نتایج بسیار خوبی دست پیدا کنند.
 وی افزود: دو مقام اول و یک مقام ســومی در کایاک 
یک نفره و کانــوی کانادایی مردان و کایاک دونفره بانوان 
از جمله نتایجی است که از صبح امروز برای کشورمان به 

دست آمده است.
 رئیس فدراسیون قایقرانی ادامه داد: امیدواریم با تلاش 
بچه ها و نتایجی که به دســت می آورند مستقیم به فینال 
بازی هــا بروند. تا دو روز آینــده منتظر خبرهای خوبی از 

دختران و پسران قایقران ما باشید.
 وی با تاکید بر تلاش مضاعف ملی پوشــان قایقرانی 
برای کســب بهترین نتیجه، افزود: ان شاالله با مدال های 
خوشــرنگی که در این رشته توسط قایقرانان مان کسب 
خواهد شــد، بتوانیم در ارتقا رنکینگ ایران در نوزدهمین 

دوره بازی های آسیایی نقش اثرگذاری داشته باشیم.
 وی خاطر نشان ساخت: لازم می دانم از تمامی رؤسای 
هیات های ورزشی و مربیان سازنده ای که اسمی از آنها برده 
نمی شود اما نقش مهمی در هدایت ورزشکارانی دارند که 

امروز به آنها می بالیم، تشکر و قدردانی کنم. 

عنایتی:

کمبود بازیکن داریم اما دنبال روی 
سکو رفتن در آسیا هستیم

منتظر خبرهای خوب از مدال آوری 
قایقرانان ایران باشید

گزارش    در حاشیه

به گزارش خبرنگار مهر، به گزارش خبرنگار مهر، 
کاروان ورزش ایران که با ۲۸۹ ورزشکار در ۳۴ رشته 
ورزشی و با نام »شهید حججی« و شعار »ایمان - ایران 
- افتخار« در نوزدهمین دوره از بازی های آســیایی 
شــرکت کرده، روز هفتم را در شرایطی آغاز کرد که 

تاکنون به ۲۳ مدال دست پیدا کرده است.
 نتایج روز هفتم ورزشــکاران ایران در بازی های 

آسیایی در همین خبر تکمیل می شود.
 هندبال شانس صعود را از دست داد

 تیم ملی هندبال مردان کشورمان در دومین دیدار 
خــود در مرحله یک چهارم نهایی به مصاف بحرین 
رفت و با قبول شکست ۲۰ به ۲۹ برابر این تیم شانس 

صعود به جمع چهار تیم برتر را از دست داد.
 تاریخی ســازی تنیس روی میز با صعود به نیمه 

نهایی
  تیم دوبل تنیس روزی میز ایران متشکل از نوشاد 
عالمیان و نیما عالمیان، در مرحله یک چهارم نهایی 
بازی های آسیایی به مصاف ژاپن با ترکیب »میزوکی 
اویکاوا« و »سورا ماتسوشیما« رفت و با نتیجه ۳ بر صفر 
به برتری دست یافت تا ضمن صعود به نیمه نهایی، 
مدال برنز خود را قطعی کند.این اولین مدال تنیس 
روی میــز ایران در بخش دوبــل در تاریخ بازی های 

آسیایی محسوب می شود.
 تیم ملی بسکتبال به یک چهارم نهایی رسید

 در مسابقات مرحله مقدماتی تیم ملی بسکتبال 
ایران به مصاف قزاقستان رفت با برتری ۸۶ بر ۶۰ برابر 
این تیم صدرنشین گروه خود شد و به طور مستقیم  
راهی مرحله یک چهارم شدند. ملی پوشان بسکتبال 
ایران که پیش از این  عربستان و امارات را شکست داده 

بودند با کسب برتری در دیدار امروز
 صعود تیم بسکتبال سه نفره ایران

 تیم بسکتبال ســه نفره ایران با ترکیب احسان 
دلیرزهان، محمد مهدی رحیمی و امیرحسین یازرلو 
به مصاف هند رفت و با برتری ۱۹ بر ۱۷ برابر این تیم 
راهی مرحله یک چهارم شد. مغولستان حریف ایران 

در این مرحله است.
 اسکیت بازان به خط پایان نرسیدند

 مسابقات تیم ملی اسکیت سرعت ایران در ماده 
۱۰۰۰۰ متر با حضور نهال مقدم رحمانی و ســیده 
مهشــید کیایی در بخش بانوان آغاز شــد. در حین 
رقابت و طی کردن مسافت ۱۰ هزار متر، نهال مقدم 
و سیده مهشید کیایی نتوانستند زمان مد نظر را به 
ثبت رســانده و قبل از رد شدن از خط پایان به کار 

خود پایان دادند.
 تیم تپانچه ایران به مدال برنز رسید

در هفتمیــن روز از نوزدهمیــن دوره بازی های 
آســیایی نمایندگان تیراندازی کشورمان در تپانچه 
۱۰ متــر میکس با ترکیب هانیه رســتمیان و امیر 
جوهری خــو در خط آتش قرار گرفتند. در پایان دور 

مقدماتی تیم ایران با امتیاز ۵۷۵ پس از هند و چین 
در رده ســوم قرار گرفت. نمایندگان کشورمان برای 
کسب مدال برنز به مصاف پاکستان رفت و با پیروزی 

برابر این تیم به مدال برنز رسید.
بریمانلو به مدال نقره رسید

در روز نخســت مســابقات کوراش مجید وحید 
بریمانلو دور نخســت به مصــاف »چونگ هوانگ« از 
ویتنام رفت و این رقیب خود را ۸ بر صفر شکســت 
داد. بریمانلو در دومین مبارزه خود به مصاف چانگ 
چان از تایپه رفت و با برتری مقابل حریف خود راهی 
مرحله نیمه نهایی شد و مدال برنز خود را قطعی کرد. 
وی در مرحله نیمه نهایی به مصاف »خیراندیش« از 
تاجیکستان رفت و این رقیب خود را نیز با ضربه فنی 
شکســت داد و به فینال رسید اما در شکست دادن 

حریف ازبک ناموفق بود و به مدال نقره رسید.
اسکیت مردان هم حذف شد

 مسابقات تیم ملی اسکیت سرعت در ماده ۱۰۰۰۰ 
متر با امیر بهزادی و آزاد همتی در بخش مردان ادامه 
یافت. در حین رقابت و طی کردن مســافت ۱۰ هزار 
متر نمایندگان ایران نتوانستند زمان مد نظر را به ثبت 
برســانند و قبل از رد شدن از خط  پایان به کار خود 

پایان دادند. 
آقامیرزایی به فینال کایاک صعود کرد

در مسابقات کانو و کایاک تک نفره و ۲ نفره ۵۰۰ 
و ۱۰۰۰ مردان بازی های آسیایی علی آقامیرزایی در 
خط ۲ کایاک هزار متر تک نفره مردان با ورزشکارانی 
از تاجیکســتان، هنگ کنگ، اندونزی، قزاقســتان و 
سنگاپور به رقابت پرداخت که با زمان ۳ دقیقه و ۴۹ 
ثانیه به عنوان نفر دوم از خط پایان عبور کرد و راهی 

فینال شد.

مدال آوران ایــران در نوزدهمین دوره بازی های 

آسیایی:

مدال طلا:
* تیم ملی والیبال

* افشین سلیمی - ووشو
* یوسف صبری - ووشو

مدال نقره:
* تیم چهار نفره روئینگ بانوان

* تیم دو نفره روئینگ بانوان
* مهدی حاج موسایی - تکواندو
* علیرضا حسین پور - تکواندو

* زهرا کیانی - تالو - ووشو
* الهه منصوریان - ووشو

* محسن محمدسیفی - ووشو
* آرین سلیمی - تکواندو

* شجاع پناهی - ووشو
* مهدی الفتی - ژیمناستیک

* مجید وحید بریمانلو - کوراش

مدال برنز:
* مرجان سلحشوری - تکواندو

* فرانک پرتوآذر - دوچرخه سواری
* مبینا نعمت زاده - تکواندو
* تیم ملی تنیس روی میز

* محمد رهبری - شمشیربازی
* متین رضایی - تکواندو

* ملیکا میرحسینی - تکواندو
* مهران برخورداری - تکواندو
* شهربانو منصوریان - ووشو
* تیم ملی شمشیربازی ایران

* تیم تیراندازی تپانچه ۱۰ متر میکس

تاریخ سازی برادران عالمیان با شکست ژاپن
در هفتمین روز از نوزدهمین دوره بازیهای آسیایی ورزشکاران کشورمان برای رسیدن به مدال های بیشتر در 11 

رشته با حریفان خود رقابت خواهند کرد تا بتوانند به صعود کاروان ورزش ایران کمک کنند. 

بانوان اسکیت باز پس از نتیجه نگرفتن در رقابت ۲۰هزار متر سرعت گفتند که سطح مسابقات بالا بود و 
حریفان آسیایی قهرمان جهان هستند اما در مسابقه بعدی جبران می کنند.

 به گزارش خبرنگار اعزامی ایســنا به هانگژو، نهال مقدم رحمانی، ملی پوش اسکیت ایران بعد از نتیجه 
نگرفتن در رقابت ۱۰ هزارمتر سرعت گفت: مسابقات ما امتیازی- حذفی بود. نفرات اول امتیاز می گرفتند و 
نفراتی که آخر می ماندند، از دور مسابقات حذف می شدند. البته یک فرصت دیگر داریم و باید در مسابقات 
امدادی شرکت کنیم که در این ماده شانس بسیار زیادی برای کسب مدال داریم. مسابقه ما گروهی است و 

امید زیادی به مدال آوری در این رقابت داریم.
مقدم رحمانی در پاسخ به این که فدراسیون پیش بینی کسب چه مدالی در این ماده را دارد، گفت: ان شاا... 

مدال طلا.
 سیده مهشید کیایی، ملی پوش اسکیت بانوان ایران  نیز بعد از پایان رقابت ۱۰ هزار متر گفت: بازی های 
آسیایی در رشته اسکیت سکی از مهمترین رویدادها در سطح جهان به شمار می رود چون رقبای ما در 
سطح جهان هم حرف برای گفتن دارند. ورزشکاران چین تایپه و کره در جهان هم جزو سه تیم برتر هستند. 

هدف اصلی ما برای مسابقه امدادی است که در روز آخر برگزار می شود.
 وی افزود: با توجه به اعزام های کم و مسابقات کمی که داشتیم، ما بیشترین کاری که می توانستیم را 
در مسابقه انجام دادیم. از رییس فدراسیون و کمیته ملی المپیک خواهش می کنم که اعزام های ما را برای 

کسب تجربه افزایش دهند.
 ملی پوش اسکیت بانوان در ادامه عنوان کرد: جا دارد از حمایت هایی که فدراسیون  و کمیته ملی المپیک 
و مردم عزیز از ما داشتند، تشکر کنیم. امیدوارم بتوانیم سال به سال پیشرفت کنیم و جایگاه خودمان را 

بهبود ببخشیم.
 کیایی در خصوص نتیجه به دست آمده گفت: نتیجه خوبی بود. کشورهای کره و چین تایپه در سال 
حداقل شــش اعزام و مســابقه دارند. رشته ۱۰ هزار متر جزو رشــته های سخت است که هم استقامت 

می خواهد و هم سرعت. ما تمام تلاشمان را کردیم  
 وی در پایان در خصوص ادامه رقابت ها گفت: در روزهای آینده ورزشکاران ما در ماده های دیگر مسابقه 

خواهند داشت. ما بعد از این رقابت ها هم مسابقات قهرمانی آسیا را در کشور چین خواهیم داشت. 

مقدم رحمانی:

در ماده امدادی شانس کسب مدال داریم 

ملی پوش دوومیدانی بانوان گفــت: پس از آنکه 
نتوانســتم رکوردم را در مسابقات قهرمانی آسیا در 
تایلند تکرار کنم، برخی ملی پوشان با من رفتار خوبی 
نداشتند و گفتند حتی نتوانستم رکوردم را تکرار کنم 

و سنم کم است و نباید اعزام شوم.
 زهرا عرب رستمی در گفت وگو با ایرنا درباره اعزام 
نشــدن به بازی های آســیایی، اظهار داشت: قبل از 
مسابقات قهرمانی آسیا در تایلند، مسوولان فدراسیون 
به من گفتند که جزو نفرات ذخیره اعزامی  به هانگژو 
هستم. زمانی که به تایلند رفتم به دلیل آنکه فنس 
پرتاب چکش در این مسابقات بسیار بلند بود نتوانستم 
حتی رکورد خــودم را تکرار کنم. اگر این امکانات و 
فنس در ایران بود می توانستم در آنجا رکوردشکنی 
کنم. رشته ما به گونه ای است که اگر مقدار کمی زاویه 
پرتاب، عوض شود پرتاب ها به فنس برخورد می کند.

 وی افزود: پس از آنکه نتوانستم در قهرمانی آسیا 
رکورد خود را بزنم بسیاری از ملی پوشان دوومیدانی با 

من رفتار ناخوشایندی داشتند و گفتند حتی نتوانستم 
رکوردم را تکرار کنم و ســنم کم است و نباید اعزام 
شوم و حق آنهاست تا به هانگژو بروند. ۲۰ سال سن 
دارم و چندین ماه است که وارد رده سنی بزرگسالان 
شدم. زمانی که رکورد نوجوانان ایران را در قهرمانی 
آسیا در هنگ کنگ شکســتم )رکورد ۵۸ متر و ۷۸ 
ســانتی متر با چکش ســه کیلوگرمی(، گفتند که 
نخبه ام. در رده سنی جوانان و بزرگسالان این چکش 

۴ کیلوگرمی می شود.
 رکورددار پرتاب چکش عنوان کرد: رقیبی در ایران 
ندارم و این موضوع خیلی بد است. وقتی ورزشکاری 
رقیب داشته باشد، انگیزه اش بالا می رود. بعد از ۶ ماه 
که دوومیدانی را شروع کردم موفق شدم تا رکورد ملی 
رده نوجوانان را بزنم، اما حمایتی نشدم. همه تیم ها 
با بیشــترین نفرات خود چه آنهایی که شانس مدال 
هســتند و چه ورزشکارانی که شانس مدال نیستند 
عازم بازی ها می شوند؛ اما فدراسیون تنها هشت نفر را 

اعزام می کند که البته نفرات خوبی هستند و به طور 
قطع ۳ یا ۴ نفر مدال می گیرند.

 وی ادامــه داد: زمانی هم که از قهرمانی آســیا 
بازگشــتم کمیته ملی المپیک به من گفت به دلیل 
مشکلی که در تایلند پیش آمد، فرصت اعزام از من 
گرفته شــده اســت. من جزو مدال آوران نبودم؛ اما 
مقام های خوبی کسب کردم و رکوردهای قابل قبولی 

زدم و با همان شرایط جزو انتخابی های هانگژو بودم.
 رکــورددار پرتاب چکش عنوان کــرد: الان باید 
خود را برای لیگ در مهر ماه آماده کنم و امیدوارم با 
کمک مربی خود که از رده نوجوانان تاکنون زحمات 
زیادی برایم کشید، بتوانم رکوردهایم را ارتقا دهم. به 
من می گویند سنم کم است و باید سنم بالاتر برود؛ 
اما دوســت ندارم وقتی به ۲۶ سالگی رسیدم از من 
حمایت کنند. وقتی حمایت نباشد ورزشکار دلسرد 
می شود. امیدوارم با کمک فدراسیون و حمایت آنها 

رکوردشکنی کنم.
 زهرا عرب رستمی رکورددار پرتاب چکش ایران 
در انتخابی تیم ملی برای اعزام به بازی های آسیایی 
هانگژو با ثبت رکورد ۵۸.۸۴ متر نتوانست به رکورد 
ورودی این بازی ها که ۶۵.۰۳ متر بود برســد. او در 
مسابقات قهرمانی آسیا تایلند نیز رکورد ۵۳.۴۱ متر 
را ثبت کــرد و در رده یازدهم قاره کهن قرار گرفت. 
در واقــع او ۶ متر پایین تر از بهترین رکوردی که در 
مسابقات جایزه بزرگ دوومیدانی زده بود، این رکورد 

را در آسیا ثبت کرد.
 وی در رقابت های جایزه بزرگ دوومیدانی ۵۹ متر 
و ۴۳ سانتی متر پرتاب کرد. در مسابقات باشگاهی 
دوومیدانی نیز ۵۷.۷۱ متر رکورد باشگاهی این ماده 

را با ۵۷.۳۳ متر که در اختیار خودش بود ارتقا داد. 

نایب رئیس کمیته ملی المپیک با ابراز خرسندی از مدال 
آوری بانوان در بازی های آسیایی گفت که چنین عملکردی 

از آنها پیش بینی می شد.
به گزارش خبرنگار مهر از هانگژو، مهین فرهادی که 
برای تماشای مسابقات تیراندازی تفنگ ١٠ متر میکس به 
ســالن محل برگزاری این رقابت ها آمده بود ارزیابی خود 
را از عملکرد بانوان در دو روز ابتدایی بازی های آســیایی 

تشریح کرد.
وی گفت: از روز اول بازی ها با توجه به اینکه مسابقات 

دختران به خصوص در تکواندو، قایقرانی و دوچرخه بیشتر 
بود، عزیزان و دختران ما با نقش آفرینی خود بهترین نتایج را 
به دست آوردند و حتی بر اساس گفته خودشان می توانستند 

بهتر هم باشند.
فرهادی زاد ادامه داد: خوشــحالیم که دختران شرایط 
خوبی را از روزهای ابتدایــی ثبت کردند و این روند برای 
پسران هم آغاز شده است و دختران و پسران ما می توانند 

در ادامه نتایج بهتری هم ثبت کنند.
وی در خصوص اینکه آیا پیش بینی این عملکرد را از 
بانوان داشتید، گفت: پیش بینی ما بر اساس نتایج و برآورد 
فعالیت های ورزشی رئیس فدراسیون و کادر فنی تیم های 
ملی بود و مرکز نظارت بر تیم های ملی بر اساس حضور 
آنها در مســابقات مختلف برآورد نتایج را داشــتند که در 

جلسات فنی مورد بررسی و بحث قرار گرفت.

نایب رئیس کمیته ملی المپیک تسربح کرد: آنچه اتفاق 
افتاده تاکنون در قایقرانی، تکواندو و دوچرخه سواری پیش 
بینی هایی بوده که از قبل مسجل بوده است. امیدوارم آنچه 
را که در آینده هم اتفاق می افتد بر اساس پیش بینی ها پیش 
برود. در ووشو، تکواندو و سایر رشته ها حتما انتظار داریم 

شرایط خوبی داشته باشند.
وی در خصوص اینکه در روئینگ انتظار کسب مدال 
طلا و سه مدال وجود داشت، بیان کرد: طی صحبتی که با 
مربی روئینگ داشتیم عنوان شد شاید عجله آنها در ابتدای 
مسابقه و اینکه از ابتدا با چین همراهی کنند باعث این نتیجه 
شد. نگاه مربیان این است که انرژی آنها در ١٠٠٠ متر اول 
کم شده و در مسافت پایانی نتوانستند حتی تیم دوم و سوم 
را بگیرند البته نگاه بچه ها این نیست. در واقع یک تحلیل 

نادرست در روند کار داشتند.

ملی پوش دوومیدانی: فرصت اعزام به بازی ها را از من گرفتند

فرهادی زاد:

مدال آوری و درخشش بانوان 
ایران را پیش بینی کرده بودیم 



      

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان مازندران، 

گفت: طی ۶ ماهه سالجاری مبلغ ۴۳ هزار و ۳۷۰ 
میلیارد ریال درآمدهای عمومی در مازندران وصول 
شد که نسبت به سال قبل از رشد ۴۲.۱۰ درصدی 

برخوردار بوده است.
 سیداســماعیل هاشمی، در حاشیه نمایشگاه 
بین المللی گردشگری در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: عملکرد درآمدهای عمومی اســتان شــامل 

درآمدهای مالیاتی )مستقیم وغیرمستقیم( و سایر 
درآمدها طی ۶ ماهه ســالجاری مبلغی حدود ۴۳  
هزارو ۳۷۰میلیارد ریال بوده که نســبت به شش 
دوازدهم قانون بودجه ســال ۱۴۰۲معادل  ۸۴.۹ 
درصد تحقق یافته و نســبت به مدت مشابه سال 

قبل معادل۴۲.۱۰ درصد رشد را نشان می دهد. 
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مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان 
مازندران اعلام کرد

رشد ۴۲.۱۰ درصدی وصول 
درآمدهای عمومی مازندران

به گزارش روابط عمومی هیات پزشکی ورزشی مازندران ، دکتر یحیی صالح طبری ، رئیس 
هیات پزشکی ورزشی مازندران در نشست هم اندیشی با مسئولان هیات های ورزشی با حضور 
دکتر رجبی مدیر کل دســتگاه ورزش مازندران مطرح کرد: اولین هدف بنده تعامل سازنده با 

تمامی هیات های ورزشی است
  عمده مشکلات ، عدم تعامل هیات ها با هم بود ، اگر از ظرفیت های  همدیگه بتوانیم 
اســتفاده کنیم ، شاید خیلی از مشکلات حل شود ، پس اولین کار ما تعامل سازنده با تمامی 

هیات هاست
 دکتر صالح طبری افزود: من در هیات پزشکی ورزشی مازندران به تفکیک خدمت تک 
تک هیات ها خواهم رسید و قطعا تلاش خواهیم کرد که کمک بیشتر، هرآنچه از دست ما  

برمی آید جهت اعتلای ورزش استان انجام بدیم. 
رئیس هیات پزشکی ورزشی مازندران افزود: من در جای دیگر هم گفتم ما استانی هستیم 
ولی خدماتمان  ملی است ، ما استانی هستیم ولی خدماتمان کشوری است ، نیمی از مدال هارو 
استان مازندران در دنیا دارد ، در المپیک و پارا المپیک و جهانی می آورد، ولی بودجه ما استانی 

است و ما را به شکل استان می بینند و بودجه کمی به ما اختصاص می دهند
 صالح طبری در خصوص بیمه ورزشــی  افزود  : بیمه نامه ها ، مخصوصا در خصوص 
بیمه تکمیلی من اعتقادم  ،) جناب آقای رجبی مدیر کل محترم (، ماهم در کنار شما هستیم ، 
با دوستانمون در بیمه آتیه سازان میتوانیم کمک کنیم . وی در ادامه افزود: بنده پیشنهاد می 
کنم ، اداره کل ورزش و جوانان هر زمان جلســه شورای اداری با روسای هیات های ورزشی 
برگزار می کند ، پنج رئیس محترم هیات های استانی بنشینند با روسای شهرستان گفتوگو 
کنند تا دیگر مشکلات این چنینی نداشته باشیم ، آنچنانی که ما هم می توانیم با هیات های 

محترم گفتگو داشته باشیم .
رئیس هیات پزشکی ورزشی افزود: در جلسات اداره کل حتما از ما )هیات پزشکی ورزشی( 
بخواهید حضور داشــته باشیم ، تا بتوانیم هم جواب بدهیم هم کارها و برنامه های هیات را 

ارائه کنیم .
دکتر صالح طبری در ادامه جلسه افزود : هر هیاتی بیشترین بیمه شده ورزشی را داشته 

باشد ، ما می توانیم به نسبت سهم بیمه شده ، عددی را به هیات مربوطه برگردانیم . 
 دکتر صالح طبری مطرح کرد :  به پیشــنهاد بنده ، دانشگاه ها ظرفیت بالایی در حوزه 
ورزشی دارند ، مثلا دانشگاه علوم پزشکی مازندران خودش یک سالن تیراندازی دارد یا دوتا 
سالن ورزشی فوتسال و یک زمین چمن فوتبال دارد ، شما اگر با مدیر تربیت بدنی دانشگاه 
علوم پزشــکی تعامل داشته باشید و توافق نامه همکاری ببندید ، مثلا هیات شنا دو ساعت 
آموزش به دانشــجوهای دانشگاه بدهد و دو ســانس هم رایگان بگیرد ، یا هیات تیراندازی 
دوساعت آموزش تیراندازی به دانشجوها بدهد و سالن رایگان بگیرد ، یا مربی فوتسال بیاید تیم 

فوتسال دانشگاه  را رهبری کند و یک سانس رایگان بگیرد ، پس میشود کارهای این چنینی 
کرد، البته با تعامل با دانشگاه .

 رئیس هیات پزشکی ورزشی مازندران افزود: ظرفیت شما از شرقی ترین تا غربی ترین 
استان )تو هر شهری یک دانشگاه وجود دارد(  که می شود از ظرفیت آن دانشگاه استفاده کرد

 وی افزود : یک دانشگاه مثل دانشگاه مازندران که یک دانشگاه جامع و مادر است و یک 
دانشگاه مثل دانشگاه علوم پزشکی بابل ، یک دانشگاه مثل دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
یا یک دانشگاه مثل دانشگاه کشاورزی ، ما دانشگاه های بزرگی در استان داریم که میتوانند 

منشاء خدمات و برکات برای ورزش استان باشند و از این ظرفیت ها باید استفاده کرد 
 دکتر صالح طبری پیشنهادی هم برای هیات ها مطرح کرد : ما این آمادگی را داریم برای 
هــر هیاتی 10 نفر را آمــوزش رایگان  C.P.R   بدیم که دیگه این هیات معطل ما برای 
پزشــکیار برای فرستادن به آن مسابقه  یا هزینه آن را نداشته باشد، ما این نفرات را آموزش 

C.P.R  میدهیم، به هر هیات استانی هم یک جامبگ  هدیه خواهیم داد.
 رئیس هیات پزشــکی ورزشی مازندران در ادامه جلســه افزود : به روسای هیات های 
شهرســتانی پزشکی ورزشی هم گفتم ، شما در شهرستان ها مستقل هستید که با روسای 
محترم شهرستان خود تعامل کامل داشته باشید و کارهای هیات را خودتان انجام دهید، یعنی 
هرکدامتان یک صالح طبری در آن شهرستان بوده ، بدون آنکه نیازمند حضور رئیس هیات 

استان باشید .
 صالح طبری در مورد کلاس های آموزشی افزود : هرگونه کلاس آموزشی داشته باشید 
که بنده بعنوان رئیس  هیات پزشکی مازندران بتوانم کمک کنم به شکل رایگان در خدمت 

هیات های محترم استانی خواهیم بود .
 وی افزود: از ظرفیت دانشگاه مثل بستن قرارداد با بیمارستان ها ، کلینیک های تخصصی 
و فوق تخصصی ، مراکز علمی ، بســتن قرارداد با هیات های پزشکی خواص ، مثل هیات 
پزشکی ورزشی که دارند تخصص پزشکی ورزشی می دهند  یا مثل هیات های قلب ، مثل 

هیات های جراحی یا مثل هیات های اورتوپدی ، قرارداد حتما بسته خواهد شد .
 رئیس هیات پزشــکی ورزشــی مازندران افزود : ما آخرین داشته ها و یافته ها در حوزه 
پزشکی  ورزشی در کلاس های  مربی گری ، داوری یا .... هر کمکی از دست ما بر می آید 

به شما ارائه خواهیم کرد .
دکتر یحیی صالح طبری افزود: انشاالله از هفته آینده با تک تک هیات های محترم دیدار 

خواهیم داشت و در صورت امکان یک تفاهم نامه همکاری دوجانبه خواهیم بست .
 در پایان  بنده در حد توانم تلاش خواهم کرد ســرباز خوبی برای نظام و ورزش پهلوان 

پرور استان مازندران باشم. 

عمده مشــکلات ، عدم تعامــل هیات ها 
بــا هم بود ، اگــر از ظرفیت های همدیگه 
بتوانیــم اســتفاده کنیم ، شــاید خیلی از 

مشکلات حل شود .

دکتر یحیی صالح طبری :

اولین کار ما تعامل سازنده با تمامی هیات هاست

   

کتــاب امــروز را دریاب  اثری از ســال بلو، 
نویســنده آمریکایــی کانادایی تبار اســت که 
سال هاست تجدید چاپ نشــده است. به نظر 
می رسد آخرین تجدید چاپ آن با عنوان دم را 
دریاب و با ترجمه بابک تبرایی در ســال ۱۳۸۷ 
بود. سال بلو اما، در سال ۱۹۷۶ توانست به خاطر 
»فهم انسانی و تجزیه دقیق فرهنگ معاصر در 
کارهایش« جایزه نوبل ادبیات را از آن خود کند. 
آقای بلو همچنین موفق به دریافت جایزه پولیتزر 

شده است.
 سال بلو در میان نویسندگان آمریکا مقامی 
والاتر از همه دارد. بلو سبکی دارد خاص خودش، 
ساده و روان می نویسد و خصوصیات بشر را خوب 
بیان می کند. در داســتان امروز را دریاب و یا به 
گفته مترجم، دم را غنیمت شمار، دنیای واقعیت 
بــا آرزوها و خاطرات گذشــته به هم می آمیزد، 
چنانکه در یک پاراگراف، زمان افعال با هم فرق 
می کند و هر جمله مربوط به دنیای خاص است.

 نویســنده کتاب در سال ۱۹۱۵ به دنیا آمد 
و از دانشگاه ویسکانسین در رشته مردم شناسی 
فوق لیســانس گرفت. در چند دانشگاه تدریس 
کرده و مدت زیادی در پاریس اقامت گزید و به 
بســیاری از کشورهای اروپایی سفر کرده است. 
همان طور که اشــاره شــد، جوایز متعددی نیز 
در کارنامه خود دارد. ســال بلو علاوه بر مقاله و 
داستان کوتاه، رمان های زیادی نوشته است که 
از جمله رمان های معروف او می توان به همین 
کتاب امروز را دریاب و رمان هندرسون شاه باران 

اشاره کرد.  

کتاب امروز را دریاب 

    کتابخانه

مدیرعامل شرکت توزیع برق غرب مازندران با اشاره 
به بدهی ۱۶۳ میلیارد تومانی مشترکین به شرکت، گفت: 
از ایــن میزان ۳۵ میلیارد تومــان مربوط به مطالبات از 
دســتگاه های اجرایی و ادارات است و مابقی بدهی سایر 
مشــترکین اعم از خانگی، تجــاری، صنعتی و بخش 

کشاورزی است.
 مصطفی بابایی  با اشــاره به وضعیت تابستان سال 
جاری به لحاظ خاموشــی ها، اظهار کرد: با شرایطی که 
وزارت نیرو ایجاد کرد تابستان امسال نسبتا موفق سپری 
شــد و برنامه خاموشی که به عنوان کمبود تولید باشد 
و یا با برنامه از قبل انجام شــده خاموشی صورت گیرد 

وجود نداشت.
 وی با بیان اینکه در تابســتان امســال خاموشی در 
مواردی نادر آنهم در روزهایی خاص که به علت مصرف 
بیش از حد بــرق مواجه بودیم؛ اعمال شــد، افزود: در 
تابستان امسال روزهای بسیار گرمی را داشتیم که منجر 
به تعطیلی شد در همین روزها حضور مسافران در استان 
با شرایط اضطرار مواجه بود در این صورت منجر به اعمال 

مدیریت بار در برخی از روزهای خاص شد.
 وی از اعمال خاموشی ۱۲ ساعته در طول هفته برای 
مشترکین صنعتی به صورت  منظم و برنامه ریزی شده 
در طول تابســتان امسال خبر داد و گفت: به مشترکان 
صنعتی اعلام می شــد که در کدام روز اعمال شرایط بار 
صورت می گیرد، البته این امکان را داشتند که  ۱۲ ساعت 

در هفته را به روزهای تعطیل یا شب انتقال دهند.
 مدیرعامل شرکت توزیع برق غرب مازندران در ادامه 
تصریح کرد: خاموشی پنج ساعته چاه های کشاورزی بر 
اساس مجوزهای بهره برداری از دیگر برنامه های شرکت 
برای اعمال خاموشــی بود که عمده مجوز مصارف آنها 
کمتر از ۱۷ ساعت بوده اما شرکت برای آنها  ۱۹ ساعت 
تامین برق می کرد.  بابایی اعمال پاداش از سوی شرکت 
توزیــع برق برای مشــترکان کشــاورزی را از ابزارهای 

تشــویقی برای مدیریت انرژی عنوان کــرد و ادامه داد: 
روزهایی که ۵ ساعت برق آنها با مدیریت شود هزینه ۱۹ 

ساعت به صورت کاملا رایگان بود.
 پاداش بــه30 درصد مشــترکان برق غرب 

مازندران
 وی پاداش ۲۰ برابری برای مشــترکان خانگی با بار 
پایه مصرف را از دیگر برنامه های تشویقی شرکت در طول 
تابستان برشمرد و ادامه داد: حدود ۳۰ درصد مشترکان 
غرب مازندران مشمول پاداش کاهش مصرف نسبت به 

سال گذشته شدند.
 این مســئول گفت: در این خصــوص بیش از ۱۲ 
میلیارد تومان پاداش مشمول مشترکین خانگی شد که 

این طرح تا ۳۱ شهریور اعمال شد.
 بابایی در خصوص مشــترکان اداری و عمومی بیان 
کرد: قرار بود ۳۰ درصد مصرف این مشــترکان نسبت 
به ســال گذشته در ساعت اداری و ۶۰ درصد در ساعت 
غیر اداری کاهش داشته باشد. خوشبختانه در این زمینه 
همکاری خوبی صورت گرفت اما برخی مشترکین اداری 
هم بودند که رعایت نمی کردند که مشــمول قطع برق 

شدند.
 قطع بــرق ۲400مشــترک پرمصرف غرب 

مازندران
 مدیرعامل شرکت توزیع برق غرب مازندران با اعلام 
اینکه طی تابستان جاری ۲ هزار و ۴۰۰ مورد قطع برق 
مشــترکین ادارات و بانک ها به علــت عدم مدیریت در 
۶۰ درصد کاهش بار ســاعت غیر اداری را شاهد بودیم، 
خاطرنشان کرد: بیشترین قطعی در شهر چالوس انجام 
شــد.  مدیرعامل شــرکت توزیع برق غرب مازندران به 
مهم ترین چالش های غرب اســتان اشــاره کرد و افزود: 
متاسفانه به علت ساخت و سازهایی که صورت گرفته و 
قوانینی که در این زمینه وجود دارد واگذاری انشعاب به 
راحتی میسر نیست و این امر منجر به استفاده غیر مجاز 
از انشــعاب برق شده است مشکلاتی زیادی را برای ما و 
مشــترکین از نظر ایمنی، تلفات انرژی و هدر رفت بیت 
المال بوجود آورده؛ در این خصوص پیگیری های زیادی 

شد تا این مشکل رفع شود.
  بابایی میزان بدهی مشترکین به شرکت توزیع برق 
غرب مازندران را ۱۶۳ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: از 
این میزان ۳۵ میلیارد تومان مطالبات اداری و دستگاه های 
اجرایی است و مابقی مربوط به مشترکین خانگی، تجاری، 

کشاورزی، صنعتی و سایر مشترکین است .

بدهی ۱۶۳ میلیارد تومانی مشترکین به شرکت توزیع برق غرب مازندران 

گزارش ویژه        خبر

روزهایی که مجلس افزایش حقوق  ســال آینده را 
محاسبه می کند، یکی از نمایندگان گفت جوانان اطراف 
تهران خانه بگیرند و با مترو و اتوبوس رفت وآمد کنند، 

پیشنهادی که واکنش های زیادی در پی داشت.
 خبرگزاری مهر؛ گروه مجله: تابســتان تمام شد و 
بالاخره هفته اول پاییز رسید. امروز اولین پنجشنبه فصل 
زرد و نارنجی، درحالی که چشــم امیدمان به بارش های 
مهرماهی بود از طوفان گرد و خاک به علت خشک سالی 
در سیستان و بلوچستان نوشتیم. از شروع سال تحصیلی 
و ترافیک سنگین و سردرگمی خانواده ها برای رساندن 
فرزندانشان به مدرسه گفتیم، تا جنگ قیمت ها و نماینده 
مجلسی که برای ازدواج جوانان نسخه ای عجیب پیچیده 
است. اینجا پر سر و صداترین خبرهای هفته اول پاییز 

مرور می کنیم.
 از گردوخاک سیستان و بلوچستان تا فرونشست 

تخت جمشید!
 دولت ها آمده انــد و رفته اند، دولتمــردان آمده اند 
و رفته انــد، بعضی هنوز هســتند و بعضی هم جان به 
جان آفرین تسلیم کرده اند. همه می دانستند گردوخاک 
مشــکلی جدی در سیستان و بلوچستان است و هر بار 
باعث مشکلات زیادی برای مردم این استان می شود. با 
این حال تا امروز راهکار عملی برای این مشکل پیدا نشده 
یا اگر پیداشده است هیچ کس نبوده که آن را عملی کند.

 هر بار گردوخاک برمی خیزد، هوای استان را تیره وتار 
می کند. خاک، راه نفس و قدرت دید مردم را می گیرد، 
چندنفری را راهی بیمارستان می کند و شاید چند قربانی 
هم بگیرد. این بار هم در هفته اول پاییز، طوفانی که ۳ روز 
مداوم استان را درگیر کرده بود باعث شد بیش از هزار نفر 
از مردم سیستان و بلوچستان بستری شوند که متأسفانه 
تاکنون ۳ نفر جان باختند. کارشناس ها می گویند خشک 
شدن آب های زیرزمینی، از بین رفتن پوشش گیاهی و 
بی توجهی به نابود شــدن آنها، از اصلی ترین دلایل این 

گردوخاک های کشنده است.
 حالا مدتی اســت که ماجرای گرد و خاک و طوفان 
و خشکسالی به سیستان و بلوچستان ختم نمی شود و 
خبر رسیده که دیگر استان شرقی کشور یعنی خراسان 
رضوی در ســه سال متوالی کم بارش ترین سال خود را 
پشت ســر گذاشته است و این خشک سالی یعنی خبر 
طوفان گردوخاک در این استان نیز امروز و فردا به تیتر 

اخبار اضافه می شود.
  سال تحصیلی که نکوست از مهرماه ش پیداست!

 هرسال اول مهر که می شود خیلی از دهه شصتی ها 
سر به سجده می گذارند و خدا را شکر می کنند که دیگر 
لازم نیست به مدرسه بروند. روزهای بیدار شدن و پیاده 
رفتن تا مدرسه و دیر رسیدن و شلنگ خوردن از ناظم 
مدرسه و یا کچل کردن با نمره صفر که یادشان می آید 

خودبه خود اشک در چشمانشان حلقه می زند.
 حق دارند! آن امکانات و رفتارهای قدیم مدرســه و 
معلمان کجا رفتارهای امروزی و امکانات این روزها کجا؟ 
با همه این احوالات این روزها هم خانواده ها مشــکلات 
خاص خودشان رادارند. امسال نیز طبق سنت هرساله، 
زنــگ مهر با حضور رئیس جمهور به صدا درآمد تا دهه 
هشتادی ها و دهه نودی ها این مخلوقات که دست همه 

نسل ها را از پشت بسته اند راهی مدرسه شوند.
 ۱۶ و نیم میلیون دانش آموز که یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار نفر از آن ها کلاس اولی هستند، سال تحصیلی جدید 
را در مدارس سراسر کشور آغاز کردند. روزهای ابتدایی 
مهر در حالی برای پایتخت نشینان سپری شد که تعدادی 
از دانش آموزان به علت اختلال در ســامانه تاکسی های 

اینترنتی و ترافیک سنگین از مدرسه جا ماندند.
 اما در میان اخبار اول مهر امســال، حیف اســت از 
کنار خبر رایگان شــدن ســرویس برای دانش آموزان 
اســتثنایی عبور کنیم. هیئت وزیران برای اولین بار در 
آئین نامه اجرایی حمل ونقل سرویس مدارس به موضوع 
دانش آموزان استثنایی و بحث ایاب و ذهاب رایگان آن ها 
پرداخت و هفته گذشته این موضوع به دستگاه ها ابلاغ 
شد. این موضوع را هفته آینده دوباره پیگیری خواهیم 
کرد مبادا مانند برخی ابلاغیه ها گوشه بایگانی اداره ها و 

سازمان ها خاک بخورد.
 از مسی و رونالدو یاد بگیریم

 طنز تلخ سال های اخیر در جمع های خانوادگی این 
است که والدین خودشان اعتراف می کنند که »ما آنچنان 
از تلفن همراه سر درنمی آوریم اما این بچه هر کار دلش 
می خواهد می کند.« و می خندنــد. اگر بخواهیم صادق 
باشــیم باید بگوییم که آن بچه هم به ریش این جمع 

می خندد و جدیدترین بازی خود را به روز می کند!

 پــدر خانواده نمی داند چــرا حجم اینترنت این قدر 
زود تمام می شــود. نمی داند پولی که هرماه به سختی 
درمی آورد خرج بازی کال آف دیوتی و فورتنایت می شود. 
احتمــالاً نمی داند فرزندش در بازی هــای آنلاین انواع 
رفتارهای ناهنجار را می بیند، اقسام فحش ها را می شنود 

و با همان ها خوش می گذراند و با آنها شکل می گیرد.
 اســتفاده از تلفن همراه برای فرزندان خانواده های 
ایرانی یک عادت همه گیر شده و این روزها پدر و مادرها 
برای خلاص شدن از غرغر کردن بچه های آپارتمان نشین، 

ارزان ترین راه حل را خریدن گوشی و اینترنت می دانند.
 شاید برای شما جالب باشد اما دو ابَرَ میلیاردر دنیای 
فوتبال، مســی و رونالدو به فرزندانشان اجازه استفاده از 
تلفن همراه شخصی را نداده اند. شاید با خودتان بگویید 
فرزندان چنین خانواده هایی صدها ســرگرمی دیگر در 

دسترس خود دارند؛ اما زود قضاوت نکنید!
  زور افزایــش حقوق ها بــه حباب های تورمی 

نمی رسد!
 یک زمانی اگر قرار بود کالایی گران شــود، روزهای 
قبلش برای مردم در تلویزیــون و روزنامه ها از علت آن 
می نوشــتند و کمی مردم را آمــاده می کردند، کوپن 
حمایتی توزیع می شد که قشــر ضعیف آسیب نبیند 
و مثــلاً کالایی که صد تک تومانی بــود تا ۱۱۰ تومان 

قیمتش افزایش پیدا می کرد.
 حالا صبح مــی روی خرید یک قیمــت روی کالا 
درج شده و شب قیمتی دیگر! یک نفر هم گوشه مغازه 
نشسته و با دستمال الکلی قیمت های روی کالا را پاک 

می کند تا در این نوسانات ضررش را به صفر برساند.
 درصدهای افزایش قیمت ها روی نموداری عمودی 
بی وقفه بالا می رود. همین هفته اعلام شــد شــهریور 
امسال نسبت به شهریور سال قبل، گوشت قرمز، سفید و 
فرآورده های آن ها ۸۵.۵ درصد؛ انواع ماهی ۶۷.۴ درصد؛ 
چای، قهوه، کاکائو، نوشــابه و آب میوه با ۴۶.۳ درصد و 
میوه و خشکبار با ۴۴.۸ درصد بیشترین افزایش قیمت 

را داشته اند.
 همین روزها نمایندگان مجلس هم در حال محاسبه 
افزایش حقوق ها هستند. در همین راستا عضو فراکسیون 
کارگــری مجلس گفته اســت: »افزایش حقوقی که در 
ابتدای ســال برای کارمندان و کارگران اعمال شد هیچ 
تناســبی با تورم فعلی که مردم در زندگی روزمره حس 

می کنند، ندارد.«
 عــده ای هم معتقدند افزایش حقوق هــا راه درمان 
نیست و تأثیری آن چنانی بر کاهش تورم ندارد، چراکه 
افزایش نقدینگی باعث کاهش قیمت ها نخواهد شــد و 

حتی ممکن است باعث افزایش تورم هم باشد. 

زور حقوق ها به حباب ها 
نمی رسد


